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Á vb napirendjén a IV-es üzem beruházási helyzete

-Erőfeszítések a július elsejei indulás érdekében
A vállalati párt-végre

hajtóbizottság munkatervé
nek megfelelően megtár
gyalta a IV-es üzem szállí
tó akna beruházási munká
latainak helyzetét. Az ülé
sen részt vett Koós László 
elvtárs, az MSZMP megyei 
bizottságának munkatársa, 
Mátrai elvtárs igazgatóhe
lyettes, Sallai Árpád osz
tályvezető, Kerekes Jenő 
üzemvezető és Nagy Zol
tán elvtárs, az üzemi pb. 
titkár helyettese. A hely

színi bejárás után. a vb 
megállapította, hogy a vál
lalat beruházási szervei és 
az üzem vezetői, dolgozói 
gondos munkával, előrelá
tással mindent megtettek 
az országosan is jelentős 
beruházás munkálatainak 
eredményes befejezése ér
dekében. Az üzem vezetői, 
dolgozói nagy erőfeszítés
sel készülnek a július 1-1 
termelés beindítására. A 
vb, amikor elismerését fe
jezte ki a munkálatok ed

digi vitelében résztvevők
nek, felhívta a figyelmet 
az indulásig elvégzendő 
legfontosabb feladatokra. 
Az ülés munkájába be
kapcsolódva Koós elvtárs a 
megyei pb további támoga
tásáról biztosította a válla
lat, illetve az üzem dolgo
zóit, elsősorban a kivitele
ző vállalatok munkájának 
hatékonyabbá tételét ille
tően.

T. B.

A nők helyzetéről a pártkongresszus után

Megvalósulnak a határozatok
A Il-es Bányaüzem nő

bizottságának elnökével 
Balogh Sándornéval beszél
getésünkben felidéztük Ká
dár elvtársnak a kongresz- 
szuson mondott beszédét és 
ennek kapcsán utána néz
tünk, hogy üzemünk nődol
gozói körében milyen vál
tozást hoztak az elmúlt hó
napok.

— A vállalati szinten le
zajlott bérfejlesztés üzemi 
eredménye összességében, 
de állománycsoportonként 
is vizsgálva jónak mond
ható — mondotta Balogh 
elvtársnő. —• Elsődleges cél 
volt, hogy azok részesülje
nek fizetés emelésben, 
akiknek nagyon alacsony 
volt az átlagkeresetük, pl. 
márkázok, takarítónők, por
tások, gyors- és gépírók, 
kollektorok — és ezt kö
vetően került előtérbe a 
munkavégzés, a munkához 
való hozzáállás, aktivitás 
elbírálása. Az egyes rész
legvezetők kikérték az üze
mi nőbizottság véleményét 
és örömmel mondhatom, 
hogy úgy a részlegvezetők
kel, mint pedig az üzem
vezetéssel kialakult kap
csolatunk jó és egészséges. 
Ennek a jó kapcsolatnak 
tudható be többek között 
az az intézkedés is, amely 
lehetővé tette, hogy az üze
mi portán dolgozó nők ál
landóan délelőttös műszak
ba járjanak.

—■ A felsoroltakon kí
vül más területen is érző
dik az üzemvezetés segítő 
készsége. Minden támoga-

Fokozott felelősséggel az üzem összmunkájáért

Előtérken az emberekkel való foglalkozás
A II. sz. Bányaüzemben 

évről-évre nagy gondot 
okoz a nagyarányú fluktu
áció. A szép gazdasági és 
politikai eredmények mel
lett elsőrendű fontosságú 
feladattá vált az új embe
rek meghonosítása, illetve 
a régiek megtartása az 
üzemben. Bogár Imre sze
mélyzeti vezető elvtársnak 
tettük fel a kérdést:

Milyen intézkedéseket 
tett és tesz az üzem a 
fenti feladatok végrehaj
tására?
— Elsősorban a személy

zeti munka nagyarányú ki- 
szélesítését kellett és kell 
végrehajtanunk. A munka 
lényegesen könnyebbé vá
lik, ha nem egy emberre 
— személyzeti vezető — 
hárul a dolgozókkal való 
foglalkozás. A politikai bi
zottság 1967. évi határoza
tát tervszerűen hajtottuk 
és hajtjuk végre. Min
denféle értékelést, minő
sítést, véleményezést a 
közvetlen gazdasági
és politikai vezetőkkel 
együtt készítünk el. Ezál
tal a dolgozókról pontos 
és valósághű képünk van 
és a közvetlen vezetőik is 
megismerik beosztottaikat.

Vezettek-e be új mód
szert az új dolgozókkal 
való foglalkozásban?
— Igen. Eddig az új dol

gozókkal csak a biztonsági 
csoport egy embere foglal
kozott, aki elsősorban a 
balesetelhárítási problé
mákra hívta fel az új dol
gozó figyelmét. Most azt 
kívánjuk elérni, hogy az új 
dolgozónak a termelő kör
letbe való beállítása után 
külön foglalkozzanak vele 
a közvetlen termelésirányí
tók. Szeretnénk elérni, 
hogy a közvetlen munka
helyi irányítók necsak a 
termelő erőt lássák az új 
dolgozóban, hanem az em
bert is. Ilyen légkörben 
úgy gondoljuk minden fel
adatot, nehézséget köny- 
nyebben oldanánk meg.

A közeljövőben az üzem 
műszaki továbbképző tan
folyamot indít. Ezen a 
tanfolyamon belül lesz-e 
szó a kádcrmunkáról?
— Tulajdonképpen a tan

folyam első részében kizá
rólag erről lesz szó. A te
matikában többek között 
ilyen előadáscímek szere
pelnek: Az új dolgozók be
vezetése a munkahelyre;

tűzéseinkről most csak 
annyit, hogy folytatni kí
vánjuk az elmúlt évben 
megkezdett egészségügyi 
előadás-sorozatot, amelyet 
minden nődolgozónk szíve
sen fogadott. Szeretnénk 
minél szélesebb körben to
vábbra is minden támoga
tást és segítséget megadni 
valamennyi munkatárs
nőnknek. Ügy látjuk, hogy 
ebben a törekvésünkben 
mindenben támaszkodha
tunk az üzem gazdasági, 
párt- és tömegszervezeti 
vezetőségére és mi élni is 
kívánunk e lehetőségekkel 
a jövőben is — fejezte be 
a tájékoztatást Balogh Sán- 
dorné elvtársnő.

Tóth Mária

A fiatal műszakiak és közgazdászok helyzetének 
országos felmérésére hozott KISZ K. B. határozat ér
telmében vállalatunk KISZ végrehajtó bizottsága je
lentést terjesztett a vállalati párt-végrehajtóbizottság 
elé, mely május 6-án megtárgyalta és elfogadta azt. 
Ezen jelentés elkészítésének körülményeiről, szüksé
gességéről és a felmérés tapasztalatairól kérdeztem 
Sarkadi Barna elvtársat, aki mint a vállalati KISZ 
végrehajtó bizottság tagja aktívan közreműködött a 
jelentés elkészítésében. Arra a kérdésre, hogy mi 
tette szükségessé a felmérés elvégzését, Sarkadi elv
társ a következőket válaszolta:
— Vállalatunknál és or

szágosan is a fiatal értel
miségi réteg anyagi-szociá
lis helyzete, fejlődési pers-

Dolgozókkal való bánás
mód, emberek irányítása; 
A munkateljesítmény lé
lektani vonatkozásai; Ju
talmazás és büntetés sze
repe az emberi kapcsola
tokban. A tanfolyamon a 
részlegvezetők, a helyette
sek és a mérnöki diplomá
val rendelkezők vesznek 
részt.

A tanfolyam II. része 
műszaki fejlesztési prob
lémákkal foglalkozik. 
Hogy csatlakozik ez az 
eddig elmondottakhoz?
— Valójában az a cé

lunk, hogy a műszakfej
lesztési feladatok megoldá
sára felkészítsük a műszaki 
gárdát. Könnyebbé és biz
tonságosabbá kell tenni a 
fizikai munkát. Ahhoz, 
hogy ez elérhető legyen, 
szükséges, hogy először a 
műszaki gárda, majd ezen 
keresztül minden egyes fi
zikai dolgozó ismerje a fel
adatokat, és a lehetősége
ket azért, hogy a megol
dásban teljes szívvel tud
jon résztvenni — mondotta 
Bogár Imre személyzeti 
vezető.

Érdi Krausz Gábor

Változások a tanácsok szervezésében1

Miként történik a lakáskiutalás?
Beszélgetés dr. Balassa Lászlóval, a kerületi tanácsi hivatal elnökhelyettesével

Milyen változást hozott 
a szervezeti módosulás, 
hogyan áll kerületünk
ben a lakásigények fel
merése, és hol kell a 
bölcsődei elhelyezést kér
ni, kértünk tájékoztatást 
Balassa elvtárstól.
— A kerületi tanácsok 

tizenhét év alatt nem hoz
tak olyan önállóságot a ke
rületnek, amilyen várható 
lett volna, sőt hátrányai 
jelentkeztek a széttagolt
ságnak. Többek között 
ilyen volt, hogy hiányzott 
a kellő összhang a város
építésben, a fejlesztésben, 
a kommunális beruházá
sokban stb. A következő

pektívái bizonyos feszült
séget tartalmaznak, ami 
szükségessé teszi, hogy ta
nulmányozzuk és elemez
zük a réteg állapotát, gaz
dasági és politikai tevé
kenységét. Rámutassunk a 
legfontosabb megoldásra 
váró problémákra és moz
gósítsuk őket a gazdasági 
és politikai célkitűzések 
megvalósítására. Hasonló 
okokból hívja össze má
jus 30-ra a KISZ Közpon
ti Bizottsága a Fiatal Mű
szakiak és Közgazdászok I. 
Országos Konferenciáját is.

Március hónapban az 
üzemek KlSZ-csúcsveze- 
tőségci tanácskozásokat 
tartottak a fiatal műsza
kiak számára, s az itt 
elhangzottak tapasztala
tait összegezi a párt-vég
rehajtóbizottságnak be
terjesztett jelentés. Ezen 
kívül még milyen felada
tokat kellett megoldani 
annak érdekében, hogy a 
felmérés hűen tükrözze e 
témakör problémáit?
— Az üzemi tanácskozáso

kat igen hasznosnak tartjuk, 
emellett azonban sok egyéb, 
idevágó feladatot is meg 
kellett oldani. Beszámo
lónk összeállítását vállala
tunk valamennyi üzeménél 
kérdőívek alapján történő 
átfogó statisztikai felmérés 
elkészítése előzte meg. A 
kérdőíves felmérés során 
az alapvető célként meg
határozott gazdasági és po-

időben a városi tanács 
egységesen határozza meg 
Pécs város területének 
programját, fejlesztését. A 
nemrég lezajlott választá
sokon mint ismeretes a vá
lasztó kerületekben nem 
jelöltek kerületi és járási 
tanácstagokat. A járási és 
kerületi tanácsok szerepét 
hivatalok vették át, és 
mint közigazgatási egysé
gek igazgatási feladatokat 
látnak el.

ELEKTRONIKUS AGY 
ÉS A LAKÁS KIUTALÁS

Az új lakástörvény és az 
új végrehajtási utasítás 
alapján a beadott lakásigé-

litikai tevékenység téma
körén kívül több olyan ér
tékes adat birtokába ju
tottunk, amelyek elemzése 
hozzásegít a vizsgált réteg 
problémáinak teljesebb fel
tárásához. Itt szeretném 
megemlíteni, hogy egyes 
üzemek gazdasági vezeté
se a tanácskozásokon fel
vetett problémákra dicsé
retes módon néhány napon 
belül reagált, s igyekezett 
megoldást találni. így a 
III-as üzemben — ahol a 
szakmai továbbképzést hiá
nyolták a fiatalok —, a 
tanácskozás után a gazda
sági vezetés nyolc előadás
ból álló sorozatot szerve
zett. Azt viszont helytele
nítjük, hogy ezeken az elő
adásokon pont azok a fia
talok nem vesznek részt, 
akik igényelték ezt a to
vábbképzést.

— A párt-végrehajtóbi
zottság ezen felmérésünket 
pozitív kezdeményezésnek 
tartja. Az üzemi tapasztala
tok vállalati szinten is érté
kelhető részét a jelentés 
igyekezett feldolgozni, a 
legfontosabb problémákra 
sikerült ráirányítani a fi
gyelmet, egyes vonatkozá
saiban azonban tanácsos 
lenne részletesebb vizsgála
tot folytatni.

Az elkövetkezendő idő
szak feladatairól szólva, 
Sarkadi elvtárs elmondot
ta, hogy a fiatal műsza
kiak országos tanácskozása 
után a különböző szakágak 
vezetőinek részvételével fó
rumot kívánnak rendezni, 
melyen a tanácskozás üze
mi küldöttei is részt vesz
nek, s ahol a tapasztalatok 
összegezése, illetve a továb
bi problémák megoldása 
lesz az elsődleges cél.

Herendi István

nyékét meg kell újítani. A 
MÉV dolgozók a vállalat
hoz beadott kérelmük mel
lett sokan a tanácshoz is 
adtak be igényeket. Termé
szetes, hogy a tanácshoz 
beadott kérelmeket nekik 
is meg kell újítani. Jelen 
pillanatban a lakásügyek a 
hivatal igazgatási osztályá
hoz tartoznak. Az új lakás
igénylő lapot nagyon rész
letesen kell kitölteni, 47 
kérdés van az íveken. Fon
tos kérdések, hogy hány 
eltartott van a családban, 
mióta laknak a városban, 
mennyi az egy főre eső jö
vedelem, milyen a vagyoni 
helyzetük (van-e hétvégi 
ház, autó, autó-visszaigazo
lás, netalán több is) milyen 
lakásviszonyok között él
nek, a kérelmező mit tud 
a lakásigényléshez előtaka- 
rékosságból nyújtani. A be
érkező lakásigénylő lapo
kat egy koód-rendszer sze
rint értékelik és a feldol
gozás után a Számítás- és 
Ügyvitel Technikai Válla
lat egy tájékoztató rang
sort állít össze. A tényleges 
besorolást egy társadalmi 
bizottság végzi el. Nyilván 
a többgyermekes családok, 
fizikai dolgozók, ifjú háza
sok, régebbi pécsi lakosok 
előnyben részesülnek. A 
társalalmi bizottságok ve
zetői tanácstagok lesznek, 
tagjai a vállalatok, hivata
lok küldötteiből alakul. Ha 
a feldolgozás városi szin
ten megtörténik, a városi 
tanács világosabban látja 
majd a helyzetet és úgy 
osztják el a lakáskereteket 
a kerületi hivatalok között. 
Kerületünkben 1900 felett 
van a lakásigények száma. 
A társadalmi bizottságok a 
rangsor kialakításakor el
lenőrzik, hogy az igénylő 
lapokon feltűntetett ada
tok megfelelnek-e a való
ságnak (szándékos félreve
zetés a jogosultságból va
ló kizárást fogja jelenteni), 
majd tanácsi hirdető táb
lán közlik, hogy az igény
lők milyen sorrendben 
kapják a lakásokat. A köz
lés után fellebezni lehet, 
amit bizottságok újból el
bírálnak. Talán mód adó
dik arra is, hogy 30—40 
ezer forintos költségválla
lással vállalatok megegyez
zenek a tanáccsal bérlő ki
jelölési jog vásárlására;

HOL ADJUK BE 
A BÖLCSŐDEI 

FELVÉTELI KÉRELMET?
A bölcsődei elhelyezés ed

dig a kerületi főorvos hatás
körébe tartozott. A követke
ző időben pedig a Pécs Vá
rosi Tanács egyesített egész
ségügyi intézménye közpon
ti igazgatósága gondnoksá
gának Köztársaság téri hi
vatalához címezve kell a 
bölcsődei elhelyezési kérel
meket beküldeni — fejezte 
be közérdekű tájékoztatá
sát dr. Balassa elvtárs.

Horváth Jánosné

J

Világ proletárjai, egyesüljetek I

tást megadnak a nődolgo
zóknak és rendkívül jelen
tősnek tartom részükről, 
hogy számítanak is a nők 
munkájára, aktivitására. 
Az idei nőnap eléggé el
tért az eddig úgynevezett 
„hagyományos” megünnep
léstől és az ünnep eredeti 
célkitűzéseit szolgálta. A 
politikai életben üzemünk
ben mint a párt-, mint a 
szakszervezeti és KISZ vo
nalon, egyre több női ak
tívával találkozunk. Párt
vonalon 3 fő, a szakszerve
zeti bizottság külön bizott
ságaiban 14 fő és a KISZ- 
vezetőségben 3 fő munkál
kodik.

— Miben lehetne röviden 
összefoglalni a nőbizottság 
munkáját, célkitűzéseit?

— A nőbizottság az üze
mi baleset következtében 
elhalálozottak özvegyeit és 
árváit rendszeresen láto
gatja. Segítjük az ott fel
merült kérdések megoldá
sát, vagy ezeket az szb-hez 
továbbítjuk. Anyagi hely
zetüket, a gyermekek szá
mát figyelembe véve se
gítjük, hogy ezek a csalá
dok lehetőleg minden év
ben üdülhessenek. Ilyen 
szellemben látogatjuk a 
nagycsaládosokat is, akik
nek a lehetőséghez mérten 
szintén anyagi és erkölcsi 
támogatást nyújtunk.

—• Meglátogatjuk a szü
lési szabadságon levő mun
katársainkat, pl. nőnapkor 
is személyesen vittük el ré
szükre az üzem ajándékát.

— Feladatainkról, célki-

Felmérés a fiatal műszakiak helyzetéről

Készülődés az országos konferenciára
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Tizenegyen hat helyre
A Kísérleti Kutató Üzem 

KISZ vezetőségválasztó 
taggyűlése úgy indult, mint 
sok más hasonló vezető
ségválasztó taggyűlés. El- 
hagzott a beszámoló és a 
hozzászólások és új rend
szerben megkezdődtek a 
jelölések. Talán az elmúlt 
országos választások ta
pasztalata, talán az új je- 

.lölési rendszer hozta, de 
már a jelölések is sejtet
ték, nehéz lesz a választás! 
Két titkár, és 6 vezetőségi 
tag helyett 11 került a je
lölő listára. A titkár jelöl
tek tevékenységét a tag
gyűlés elnöke, a vezetősé
gi tagokét pedig az illeté
kes KISZ-csoportbizalmiak 
ismertettéK.

Megkezdődött a szavazás. 
Az első fordulóban eldőlt, 
hogy ki lesz a titkár, de a 
vezetőségi tagnak jelöltek 
közül csak hárman kapták 
meg a szükséges 50 szá
zalék feletti szavazatot. A

második fordulóra másnap 
az üzemben került sor. En
nek eredményeképpen 
újabb két jelölt kapta meg 
az 50 százaléknál több sza
vazatot. Még egy forduló, 
s végül megszületett az új 
vezetőség. Érdemes meg
állni egy pillanatra, s meg
vizsgálni, miben volt ez a 
választási rendszer új, de- 
mokartikusabb az eddi
gieknél. A régi KlSZ-veze- 
tőségnek, a párt-, a tömeg
szervezetek és a gazdasági 
vezetéssel együtt természe
tesen most is volt egy ja
vaslata, amely azonban, — 
s ezt hangsúlyozni kell — 
ugyanolyan javaslat csak, 
mint bármely „egyszerű” 
KISZ-tag javaslata. Egy 
kritériumnak kell lenni, 
bárki is teszi a javaslatot; 
legyen az kellően átgon
dolt, s megalapozott!

Eltérő volt a régi válasz
tásoktól, hogy nem volt je
lölő bizottság, hanem a

Építés a KISZ 
közreműködésével 
a III-as özemben
Üzemvezetői megbeszélé

sen vagyunk. Elkészültek a 
tűzoltó-szertár és raktár 
tervei, de nincs kivitele
zőnk — mondja Kocsor 
Ferenc elvtárs, az üzem ve
zetője, majd így folytatja:

— Nagyszerű lenne, ha a 
népesgarázshoz hasonlóan, 
ez a jóval kisebb terjedel
mű épület is felépülne dol
gozóink összefogásával.

Délután már a KISZ- 
csúcsvezetőség rendkívüli 
ülésen tárgyalja a kérdést, 
és a határozat: KISZ-esek 
fogják felépíteni az épü
letet. A munka szervezése 
már másnap megkezdődik. 
A csúcsvezetőség komoly 
jutalmakkal — külföldi 
utazás, balatoni nyaralás 
— versenyt hirdet. Az 
alapszervezetek vezetőségei 
önállóan, az előre meghatá
rozott napokra mozgósítják 
tagjaikat. Az alapozási 
munka másfél hét alatt be
fejeződik.

Sajnos a bányabeli sür
gős kőművesmunka miatt 
egyelőre azonban megállt 
az építkezés, de minden re
mény megvan arra, hogy 
az a lendület, amivel a 
munka kezdődött, nem tö
rik meg. A kitűzött határ
időre készen lesz a tűzol
tó-szertár és egy újabb tár
sadalmi összefogással épült 
létesítménnyel lesz gazda
gabb üzemünk.

Gyulai Sándor

Események képekben

Nyílt levél
a további tragédiák elkerülése érdekében

Az elmúlt hetek és hónapok 
gycrmekbalesetei erős fénybe 
állították a 39-es dandár út 
rendkívüli veszélyességét. A 
MÉV központ és az új Városi 
Kendelő Intézet közötti útsza
kaszon gyakoriak a közúti bal
esetek, és ezek közül néhány 
szomorúan végződött.

Valójában nagyon elgondol
koztató az a tény, hogy rsak 
ennyi szerencsétlenség tör
tént, amikor a körülmények 
szinte állandó balesetforrást 
teremtenek.

A fentebb említett útszaka
szon semmiféle sebességkorlá
tozó jelzés nincs kitéve. A 
személygépkocsik, teherautók, 
egyes távolsági autóbuszok ha
talmas iramban sörpörnek 
végig az úton. Ez önmagában 
még nem lenne baj, a prob
léma ott kezdődik, hogy e 
száguldás közben óhatatlanul 
ki kell kerülni az Olympia, 
illetve a „Hétemeletes” meg
állóban várakozó autóbuszo
kat. Mindkét buszmegálló úgy 
van tervezve, hogy az autó
buszok pontosan a zebra előtt 
állnak meg. Sem a kerülő 
gépjármüveknek, sem az átha
ladni kívánó gyalogosoknak 
nincs meg a megfelelő kilá
tásuk. A hétemeletes házak 
előtti megállóba a városi au
tóbuszok mögé még felsora
koznak a bányászjáratok ko
csijai is. Torlódás, rohangá- 
szás. Délután 3 és 5 óra kö
zött fantasztikus itt a helyzet. 
Az emberek össze-vissza ro
hangálnak át az úttesten. 
Akik a bányászjáratokról száll
nak le, egymást megelőzve 
futnak át az üzletek felé. 
Akik a Mecsek Aruház felől 
jönnek, futnak, hogy elérjék 
az éppen bennálló, város felé 
induló autóbuszt. Férfiak, nők, 
felnőttek, gyermekek. És kö
zöttük vágtatnak át az egyéb 
gépjárművek mindkét irány
ban.

Véleményem szerint a Szige
ti vám és a Komarov Gimná
zium közötti útszakaszra 40 
km óra sebességkorlátozást 
kellene elrendelni. Ez a távol
ság nem olyan nagy, hogy 
bármekkora sebességgel Is

komoly perceket lehessen itt 
nyerni.

Meg kellene szüntetni a je
lenlegi Olympia és „hétemele
tes előtti megállót, a város fe
lé haladó autóbuszokra vonat
koztatva. Közel is vannak egy
máshoz, zebra előtt is van
nak - rossz helyen vannak. 
Helyettük a 39-es dandár ut 
3. sz. előtt (középső héteme
letes kellene járdaöblösödéssel 
egy új megállót létesíteni. Az 
új megálló egyik irányban 
sincs 150 m-nél messzebb a 
jelenlegiektől.

Végül pedig láncot kellene 
helyezni a fenti útszakaszon 
a járdák szegélyére a zebrák 
és az autóbuszmegállók kö
zött — mindkét oldalra.

Tudom, hogy javaslataimmal 
lehet vitázni, lehet mást, job
bat javasolni. Egy biztos, hogy 
a jelenlegi helyzet rossz, rend
kívül veszélyes, és ez ellen 
tenni kell valamit.

Érdi krausz gAbor

KISZ-bizottságunk szervezésében május 15-én tizen
hét gyermek részére szerveztek szocialista névadó ün
nepséget.

B. Gy.

Jóssa-Pál Ferenc:

KIÁLLÁS

Illetékesek
figyelmébe

A bánya a munkaverseny 
lázában égett. Hó végén vol
tunk, nagy hajrában. Engem 
nem érintett különösebben, 
mert akkortájt tartalékban 
voltam, ami annyit jelentett, 
hogy minden nap másutt dol
goztam. Gallyai csapatára 
mentem aznap. O nyolcszoros 
kiváló dolgozó volt, fiatalem
ber, s értett az emberek nyel
vén. Most is egyre magyaráz
ta:
- Gyerünk, gyerekek, gyor

sabban mozogjatok, mert így 
nem lesz meg a huszonötezer 
forint. Tudjátok, hogy ennyi 
van kitűzve, s mások is buk
nak rá, de minket már csak 
pár méter választ cl tőle. Hát 
úgy mozogjatok, mintha élné
tek! Maga is pajtikám — na
hát! - ezt meg lehetne me
net közben operálni. Be a gé
peket, gyorsan! Hagyja most 
a gumiruhát, pajtikám, nem 
lesz nagyon vizes, ne féljen!

Es mi futottunk. Váltunkon 
a hatvankilós géppel, derekun
kon a lámpával, a harminc
fokos melegben, a sötétben és 
izzadtunk. Ottó, a cigánygye
rek vigyorgott legelői. Azaz
hogy, dehogy vigyorgott, csak 
valahogy mindig valamiféle 
torz mosoly játszott a szája 
körül, s ettől tűnt úgy, mint
ha állandóan vigyorogna. Es 
már csurom vizesek voltunk, 
de nem számított és folyt ró
lunk a víz, s már dübörgőit 
a négy gép, mert felajánlottuk 
és persze a huszonötezerért.
- Kiszerelni! — ordította a 

zajban Gallyai. — Jöhet a lő
szer! - hallottuk, s már vittük 
is befelé a dinamitcsomago- 
kat. Sanyi a vájvég bal olda
lán töltött. Gyorsan, ügyesen 
dolgozott, mint mindig. Hir
telen hátraugrott: vigyázz, po
tyog!

— A kobakomra esett egy 
darab kő - tette hozzá csen
desebben. Ebben hinni lehe
tett. Sanyi nem szokott hiába 
beszélni. Gallyai tehát szó nél
kül fogta a lámpát meg a 
csákányt és odalépett. Mi meg
álltunk. Ü felvilágított, két
szer mcgkoppantolta a követ, 
ettől cgy-két kisebb darab le
hullott.
- Jó — mondta, mintha is

tenítéletet közölt volna velünk.

Kemping felszerelések bemutatása a modellező pályán.

Az ÉDÜ zagyterének homok megkötésére 1970 óta 
6400 db nyárfát ültetett el 84 fő. A munkálatokban 
résztvevő kilenc szocialista brigád 351 társadalmi 
munkaóra ráfordítással, saját maguk által gyűjtött és 
előző évben clvcrmelt nyárfacsemetéket mintegy 
13 500 négyzetméteres területen ültették el.

Vállalati dolgozóink a tanácsokban
A Mecseki Ércbányásza

ti Vállalat dolgozói közül 
— kifejezve a vállalat dol- 
gizóinak a városban betöl
tött társadalmi szerepét — 
számos tanácstagot válasz
tottak. Az újonnan válasz
tott városi és megyei ta
nácsban találjuk Biri Já
nos, Dunai János, Gyulai 
Sándor, Kővári Antal, Mát
rai Árpád, Patla Károly és 
Solymosi Géza MÉV dol
gozókat. A szabályoknak

j megfelelően a város azon
ban nem csak tanácstago
kat, de az arra érdemes 
más elvtársakat is küldhe
tett a megyei tanácsba, 
így az önök vállalatától 
Barcsa Zsigmond elvtársat 
küldte városunk a megyei 
tanácsba. Biztos vagyok 
benne, hogy a nagyszámú 
képviselet nemcsak a vál
lalat dolgozóinak, de a ta
nácsok, vagyis az egész la
kosság érdekeit szolgálják.

KISZ-csoportok csoport- 
’yűlésen tárgyalták meg a 
régi KlSZ-vezetőség javas
latát és ajánlták még má
sok jelölését, ha jónak tar
tották. Ha valahol ezt nem 
így fogták fel, vagy csi
nálták — mint sajnos volt 
rá példa — ott olyan han
gulat uralkodhatott el, 
hogy ez a választási forma 
nem demokratikus, a „fel
ső szervek” jelöltjeit kell 
slfogadni. Kétségkívül fur
csa volt az eddigi gyakor
lattal szemben, hogy nem a 
jelölő bizottság járta végig 
a KlSZ-tagokat, nem ők 
terjesztették be a jelölése
ket. Ám, ha jól meggon
doljuk, a jelölés demokra
tikus rendszerében semmi 
sem változott. A javasla
tokat, — véletlenszerűen 
kialakult rendszer szerint 
— a bizalmiak terjesztet
ték be azokra, akiket sa
ját csoportjukban a leg
megfelelőbbnek tartottak, a 
EClSZ-gyűlésen ugyanakkor 
bárki beterjeszthetett ja
vaslatot. S hogy akit be
terjesztetek, azt nem „kel
lett megválasztani” bizo
nyítja az is, hogy már a 
jelölő listára vaió vételt is 
le lehetett szavazni, de 
aki „szégyenlős” volt,, a 
titkos választáson húzta ki 
a számára nem megfelelő 
nevet.

A választások lezárultak! 
A mintegy duplaszámú je
lölt közül bárki szavazha- 
tot a neki legmegfelelőbb
re. Hogy ez így volt bizo
nyítja, hogy a vezetőségi 
tagnak javasolt 11 jelölt 
közül csak a harmadik for
duló után derült ki. hogy 
ki lesz az a hat, aki mint 
vezetőségi tag a KISZ- 
szervezet munkáját fogja 
irányítani az elkövetkező 
időszakban. Sok sikert kí
vánunk hozzá!

- mondtam. Gallyai dühös 
lett.
- Maga nekem ne magya

rázzon, pajtikám! En felelek 
mindenért, és azt is tudom, 
hogy mikor mit kell csinálni! 
Végezze a munkáját! - mond
ta és Ottóra mutatott, aki 
vigyorogva töltötte a fúrólyu
kakat.

Dolgozni kezdtünk. így ment 
ez jó ideig. Közben néha Sa
nyira néztem, aki láthatóan 
egyre rosszabb színben volt. 
Észrevettem azt is azonban, 
hogy Gallyai, - mintegy mel
lékesen — néhány szál deszkát 
már előkészített. Nyilvánvaló
vá vált bennem a terve: utó
lagosan akar biztosítani! A 
töltést azért sietteti, hogy a 
robbantással végkép elváltoz
tassa a helyszínt, s így eltün
tesse a kőzetomlást előidéző 
biztosítatlan területet és a la
za kőzetdarabokat. Es mindezt 
az én szemem láttára és se
gítségemmel akarja elvégezni! 
Odamentem Sanyihoz.
- Hogy érzed magad? — kér

deztem.
— Szédülök és nem érzem a 

Iában — felelte alig hallhatóan. 
Gallyaihoz léptem:

— Szólni kéne az aknásznak! 
De még robbantás előtt! Rosz- 
szul van — tettem hozzá, mint
egy védekezésképpen. Gallyai 
gyors pillantást váltott Ottó
val, aki változatnalul vigyor
gott.
- Hát menjen, szóljon ne

ki! — mondta Gallyai idege
sen. Ekkor, váratlanul és na
gyon komolyan megszólalt Ot
tó:
- Oda a huszonötezer - 

mondta csendesen.
- Miért? - kérdeztem.
— Mert balesetnél kockán a 

célprémium! — És megint vi
gyorogni kezdett.

— No, hát menjen már, ha 
magának nem kell a pénz! - 
kiáltott rám Gallyai. Sanyira 
néztem. Tétova léptekkel el
indultam.

- Ne félj nem üt agyon, meg 
lehet enni alatta nyugodtan 
egy birkát! Na gyerünk, fiúk
- komolyodott cl: tovább! - 
Es már el is felejtettük, hogy 
megálltunk. Töltöttünk tovább.

Egyszerre tompa, reccsenő 
suhogás, s közvetlen jaj! hal
latszott, tompa puffanás kí
séretében. ösztönszerűen szét- 
ugrottunk, s már láttuk is: 
Sanyit baleset érte. Nagyobb 
mennyiségű darabos kőzet hul
lott rá az előbbi helyről.

— A szentségit, még csak ez 
hiányzott! - hördült Tel Galy- 
lyai. Odament Sanyihoz, aki 
fél-hanyatt feküdt, körülötte 
és részben 'rajt? is kisebb-na- 
gyobb kődarabok. Meredten 
néztük. Odaugrottunk.
- Mi az, mivan? Hogy vagy? 

Mi fáj? Eltört valamid? Rosz- 
szul vagy? - kérdeztük egy
szerre mindnyájan. Sanyi nyö
gött. Pillanatok alatt levetkőz
tettük. Kísérteties volt Ottó 
vigyorgása. A gerincén talál
tunk komolyabb sérülést, nagy 
zúzott sebet, más sérülései je
lentéktelen karcolások voltak 
csupán.

— Jaj! - szólalt meg.
- Ottó, meg maga, ültessék 

félre!
Félreültettük, a ventillátor- 

szélbe. Gallyai is odajött, be
lehajolt az arcába.
- Jobban vagy már? — kér

dezte.
- Már jobban, csak a lábam 

nem érzem
— A lábod? Nem a derekad?
— A derekam is fáj egy ki

csit, de a lábam egyáltalán 
nem érzem, — mondta Sanyi, 
és remegett a hangja.
- Na, az nem veszélyes. 

Majd kijavul. Gyerünk, mert 
különben sosem végzünk. 
Rossz sejtésem támadt: a de
rekát ütötte meg a kő és a 
lába nem mozog. .. idegbé
nulás! Azonnal ki kell vinni! 
Megmondtam ezt Gallyainak.

— A fenét! Kicsit fáj a lá
ba, és kész! Majd sicht végé
re rendbejön.

— Szólni kéne az aknásznak (FOLYTATÁSA KÖVETKEZIK)

Véletlenül vettem észre, 
aztán figyelni kezdtem 
minden reggel munkába 
menet. Először nevettem, 
később bosszankodtam, mi
kor az új, nagy kukás
edényből kibújt egy lány?! 
(és ócska cipőt, rongyot, 
kenyérdarabot, meg a jó 
ég tudja mi mindent) ka- 
catot dobált az útra, majd 
zsákba szedve a következő 
kukánál ügyködött tovább.

Jó volna, ha az illetéke
sek felfigyelnének erre, 
mert nem hinném, hogy az 
ilyen „gyűjtési mód” meg
engedett volna egészségi 
szempontból, de a város
kép kulturáltságát sem 
szolgálja.
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Jönnek a fiatalok!
Segítsük, támogassuk őket a beilleszkedésben!

ÉRCBÁNYÁSZ 3

Vetélkedő, amely mindenkinek hasznos
Érdekes továbbképzési kezdeményezés a IV-es üzemben

Közismert, hogy nem
csak a vállalatunknál, ha
nem országosan is hiány 
van a szakképzettséget 
nem igénylő segéd- és be
tanított" munkásokban. A 
közelgő szünidőben munkát 
vállaló fiatalok még szak
képzetlenek, többségük pá
lyaválasztás előtt áll. Le
hetnek közöttük csalódot
tak is, akik nem abba a 
középiskolába kerültek, 
amelybe szerettek volna. 
Tehát kisebb befolyásolás
sal még más területre is 
átirányíthatók oda, ahol a 
népgazdaságnak szüksége 
van rájuk. Éppen ezért 
nem mindegy, hogy hogyan 
fogadjuk a fiatalokat. Üze
meink mérjék jól fel, hogy 
hol lehet célszerűen, hasz
not hajtóan foglalkoztatni 
őket. A felvétel után fog
lalkozzanak velük körülte
kintően, lássák el munká
val, amely sikerélményt je
lent számukra. A fiatalok
nak sem jó az — különö
sen akik először lépnek 
munkaviszonyba —, ha tét
lenül ténferegnek az üzem
ben. A tétlenség, lógás, ká
rosan fog hatni életszem
léletükre. Ezért segíteni 
kell őket a beilleszkedés

Legfőbb érték az ember
Új módszerekkel

A szabad kovasavtartal- 
mú kőzetpor tartós belé
legzésének következtében 
fellépő és szilikózis néven 
ismert megbetegedés évti
zedek óta bányaegészség
ügyünk legnagyobb problé
mája. Évek óta komoly erő
feszítések történnek e sú
lyos veszély elhárítása ér
dekében és a nagy anyagi 
áldozatot igénylő porelhá
rítási törekvések ered
ménnyel is jártak. Az ed
digi tapasztalatok azt mu
tatják, hogy továbbra is el
sősorban a megelőzést biz
tosító műszaki porelhárí
tást kell szorgalmazni, mi
vel jelenleg ez az egyedüli 
út a szilikózisos megbete
gedések csökkentésére.

A IV-es sz. Bányaüzem
ben 1970. második felében 
már új utakat is próbál
tak keresni a porvédelem 
területén. Juhász Alajos 
bányamérnök kapott meg
bízatást, .hogy megfelelő 
előtanulmányozás után te
gyen javaslatot a védeke
zés új módszereire. A volt 
I-es és IV-es összevont 
üzemek vezetői e kérdést 
továbbra is súlyának meg
felelően kezelték és támo
gatták. S/ükségessé tette ezt 
az a tény is — ami a vál
lalat műszaki dolgozói előtt 
ismert —, hogy ebben az 
évben várható az OBF ál
lásfoglalása a porterheltsé
gi szintek megállapításá
ban. A már kiadott terve
zet irányadata 1,5 mg/köb- 
méter koncentrációt enge
délyez a 7 mikron alatti 
porfrakcióra. A bányában 
keletkező porok főforrása a 
robbantási munkafolyamat, 
amely nemcsak a sorba- 
kapcsolt munkahelyek klí
máját rontja, hanem előse
gíti a másodlagos porkép
ződést is. Az újabb rob
bantás detonációs hatása 
megindítja a leülepedett 
porok ismételt légáramba 
kerülését.

A tanulmány alapján kí
sérleti mérések történtek a 
robbantási munkáknál ke
letkező por mennyiségének 
és szemnagyság szerinti el
osztásának megállapítására. 
Ezek a mérések szolgáltak

ben. Helyes, ha tapasztal
tabb munkások mellett 
kapnak beosztást, akik ta
nácsokat tudnak adni, se
gítenek a balesetek elhárí
tásában és hozászoktatják 
az üzemi élethez.

Vállalatunk az egészségi 
ártalom miatt csak korlá
tozottan foglalkoztathat fia
talokat. Az elmúlt évben 
is kb. 100 fiatal töltötte 
nyári szünidejének egy ré
szét vállalatunknál. Ebből 
mintegy 20 fő volt az ál
talános iskolát végzett, 70 
fő középiskolás és néhány 
fő egyetemista volt. Az ez 
évi munkalehetőség sem 
lesz bővebb. Főleg a kuta
tási területen kaphatnak 
munkát.

Az MT 10. § (2) bekezdé
sének előírása szerint csak 
a 14. életévét betöltött fia
tal létesíthet munkavi
szonyt. Ezért az általános 
iskolák 7—8 osztályos ta
nulói csak szervezett for
mában vállalhatnak mun
kát az iskola, vagy az úttö
rő szervezet keretében, a 
110/1970. MŰM számú ren
delet előírásait figyelembe 
véve.

A középiskolás diákok a 
tanintézet engedélye és is-

a szilikózis ellen
alapul a további tervezés
hez, melynek alapján el
készültek a tervei egy por
leválasztó berendezésnek, 
sőt maga a berendezés is 
elkészült. A berendezés 
működésének lényege, hogy 
a robbantás megtörténte 
után a levegő elszívásra 
kerül a munkahelyről a 
keletkező porral és füst
gázokkal együtt és átmegy 
egy nedves ciklonon. A 
ciklonban a nedvesített por 
a centrifugális erő hatásá
ra a berendezés falához ki
sodródik és zagy alakjá
ban az alsó túlfolyó nyí
láson távozik. Á kísérleti 
berendezés üzemelése so
rán több mérés történt a 
leválasztás hatásfokának 
megállapítására, melynek 
eredményeként az átlag 
adatok a következők: a 
berendezés a robbantáskor 
keletkező por 90—93 száza
lékát, a füstgáznak pedig 
kb. 80 százalékát választja 
le. Ez a megoldás még nem 
tekinthető véglegesnek, 
mert úgy a konstrukció, 
mint a folyamat tökélete
sítése és továbbfejlesztése 
folyamatban van.

Az újabb berendezés ki
vitelezésén jelenleg a vál
lalat Kísérleti-Kutató Üze
me dolgozik. Nemcsak a 
robbantáskor keletkező po
rok csökkentése szerepel a 
tématervben, hanem a bá
nyászati munka különböző 
fázisaiban keletkező porok 
lekötése is.

Köszönettel kell megem
lékezni a Mecseki Szénbá
nyászati Vállalat Kutatási 
Osztályáról, a MÉV Kis.- 
Kut. Üzemről ebben a 
munkában nyújtott segít
ségért és támogatásért. Az 
eddigi kísérletek eredmé
nyei biztatóak. Minden re
mény megvan arra, hogy 
újabb komoly lépést te
gyünk dolgozó bányászaink 
egészségvédelme érdeké
ben.

Gy. J.

kolaorvos igazolása alap
ján végezhetnek munkát a 
szünidőben. Természetesen 
itt is megfelelő pihenő időt 
kell biztosítani a tanév kez
dése előtt. Mind több szü
lő szeretné, hogy a kötele
ző nyári termelési gyakor
latra kötelezett gyermeke a 
vállalatunknál töltse le a 
gyakorlati idejét. Az elő
zőekben említett fiatalko- 
rúakra vonatkozó foglal
koztatási tilalom a követ
kező gyakorlatot végző diá
kokra is érvényes, ezért 
csak igen kis lehetőség van 
az ilyen igények kielégíté
sére. Egyébként a kötelező 
gyakorlat idejére csak mi
nimális díjazásban része
sülhetnek a diákok a vo
natkozó rendelkezések sze
rint, mivel ez nem jelent 
munkaviszony létesítést.

A korlátozott lehetőség 
miatt üzemeink megértő 
támogatására van szükség 
a jelentkező fiatalok fog
lalkoztatásánál. Előre fel 
kell mérni azokat a lehető
ségeket, ahol a fiatalok 
eredményesen foglalkoztat
hatók és ahol anyagi szá
mításaikat is megtalálhat
ják.

Juhász Károly

Pályázati felhívás
a további fejlődés biztosítására

Üzemünkben évről-évre 
szép fejlődést értünk el a 
teljesítmények alakulása te
rén, amelyet az tett lehe
tővé, hogy a műszaki-gaz
dasági intézkedések meg
felelő módon kerültek vég
rehajtásra, az üzemvezetés 
célkitűzéseit segítik a fi
zikai dolgozók és a műsza
ki dolgozók egyaránt.

Az elmúlt öt évben a 
fejtési teljesítmények 50, a 
vágathajtási teljesítmények 
közel 00 százalékkal növe
kedtek. A korábbi évekhez 
viszonyítva 1970-ben többet 
foglalkoztunk műszaki-fej
lesztési kérdésekkel, amely 
1971-ben még tovább foko
zódott. Üj technológiák al
kalmazása, energia-ellátás 
megjavítása, gépek állagá" 
nak feljavítása, csillepark 
növelése, vasúthálózat fel
újítása, mind-mind hozzá
járult az 1971. I. negyedévi 
teljesítmények további nö
vekedéséhez. önmagáért 
beszél az alábbi kis kimu
tatás. 1971. I. negyedévé
ben 1970. évhez viszonyít
va az alábbi fejlődést ér
tük el: fejtési teljesítmény
nél 11,2, vágathajtási tel
jesítménynél 8,8, bányafú
rási (GP-1 bér.) teljesít
ménynél 17,3, bányafúrási 
(perforátor) teljesítménynél 
19,9, ossz üzemi teljesít
ménynél 7,2 százalékos.

A KIS HAZUDÓS

Aknász elftárs ! Lekopogoztam!

A IV-es Bányaüzem 
KISZ-szervezetének csúcs
vezetősége és a fiatal mű
szakiak, közgazdászok ta
nácsa közös szervezésében 
nagysikerű technikus vetél
kedő zajlott le a közel
múltban. Az elmúlt évek 
során szervezett és lebo- 
nyolított szakmai vetélke
dők (vájár, operátor, laka
tos, villanyszerelő stb.) ta
pasztalatai azt igazolták, 
hogy ezek a megmozdulá
sok rendkívül hasznosak, 
nagymértékben járulnak 
hozzá az üzem termelést 
elősegítő tevékenységéhez. 
Most újabb előre lépés tör
tént, az üzem középkáde
rei, fiatal technikusai kö
rében került sor vetélkedő 
szervezésére. Ezen a terü
leten eddig a kötelező 
szakmai továbbképzésen 
túl különösebb megmozdu
lás nem volt. E vetélkedő 
megrendezésének jelentősé
ge azon túlmenően, hogy 
új területen került meg
szervezésre, különösen ab
ban van, hogy az üzem 
dolgozóinak olyan körét 
vonta be, melynek munká
ja nem kis mértékben be
folyásolja az üzem gazda
sági tevékenységét. Célja:

Meg kell jegyezni azt is, 
hogy a teljesítmények ilyen 
irányú növekedésével pár
huzamosan nőtt a dolgo
zók keresete is. A kerese
tek további növekedése ér
dekében, továbbá a lét
számhiány ellensúlyozása 
érdekében az elkövetkezen
dő időszakban is sokat kell 
foglalkozni a teljesítmény 
növelésének lehetőségeivel.

Továbbra is igényli az 
üzem a dolgozók javasla
tait, újításait. A műszaki 
elvtársak elsőrendű felada
ta, hogy a produktív dol
gozók maximális kiszolgá
lása érdekében teremtsék 
meg a munkaszervezési fel
tételeket. Biztosítani kell a 
gépek állagának további 
javítását, korszerűsítését, a 
fizikai munka megkönnyí
tését. Új lehetőséget kere
sünk jobb teljesítményű 
technológiák kidolgozására, 
bevezetésére, úgy fejtésen, 
mint a vágaton.

Az üzemvezetés a fentiek 
elérése céljából pályázatot 
hirdetett az üzem dolgozói 
körében és erre 22 000 fo
rint pályadíjat tűzött ki.

Ezúton is kérjük üze
münk dolgozóit, hogy a pá
lyázaton vegyenek részt és 
elgondolásaikkal, javasla
taikkal segítsék közös cél
kitűzéseink megvalósítását.

Büki Sándor

a középkáderek szakmai is
mereteinek felújítása, ma
gasabb szintű, kényszer 
nélküli, öntevékeny tovább
képzés elméleti és gyakor
lati vonatkozásban.

A vetélkedő során a 
résztvevők elismerésre mél
tó felkészültségről tettek 
tanulságot. Ugyanis a ve
télkedő anyaga geofizikai, 
bányamérési és művelési, 
valamint szellőztetési fel
adatok gyakorlati és elmé
leti megoldását követelte 
meg. Mindezen felül 70 fe- 
leletes TOTÓ foglalkozott 
az ÁBBSZ, ÁR.BSZ és a bá
nyászat történetét felölelő 
kérdésekkel. A vetélkedőre 
43 fő tecnikumot végzett 
fizikai és műszaki dolgozó 
nevezett be, melyből 38 fő 
vett részt. A vetélkedő 
végig érdekes és látványos 
volt. Hihetetlenül nagy volt 
a versenyzési láz, minden 
résztvevő tudása maximu
mát igyekezett nyújtani. A 
verseny értékelése során az 
alábbi sorrend alakult ki: 
1. Mátyás Elemér köri. 
technológus I. körlet, 2. 
Szabó Ferenc köri. vez. h. 
I. körlet, 3. Benkő József 
köri. techn.' III. körlet, 
Görbe László száll. felv. I. 
körlet, illetve Nagy Imre 
aknász III. körlet.

Az üzem gazdasági ve
zetése az 1—10. helyezet
tet anyagi elismerésben ré
szesítette. Azonban félreér
tés ne essék, a résztvevők

Hajnali öt. Sötét van. 
Csörög az óra. Dühösen 
rázom meg a feleségem. 
Vedd fel a telefont!

— Zuhanyozz le! Nincs 
is telefonunk...

Az óracsörgés után ma
ximális ideig lustálkodok 
az ágyban. Persze ezután 
minden másodperc szá
mít. Kapkodok! Húzom a 
zoknit. Fél párat nem ta
lálok! Az előbb még a ke
zembe volt. Keresem! Két 
drága perc elvesz. Adj 
egy másik párat! S húzom 
le a meglevő felet. Ketten 
voltak...

Enyhén elbambulva uta
zok reggel a buszon ki a 
munkahelyemre. Megérke
zünk. Mindenki leszáll, s 
amikor én is magamhoz 
térek, két óriási ugrással 
az ajtónál termek, s ud
variasan odaköszönök a 
sofőrnek: Kezét csóko
lom ...

Ebéd, „a la carte’’ mó
don. Elfogyott! Fogom az 
üres tányérokkal tele tál-

KA5 -ELTÉRÍTÉS

Azonnal adjon egy kast az OLympiába !

nem anyagi okokból vettek 
részt ezen a vetélkedőn, 
hanem elsősorban szakmai 
ismereteik gyarapítása 
szempontjából. E vetélke
dőn csak nyertesek voltak. 
Nyertes volt a résztvevő, 
mert olyan szakmai anyag- 
mennyiséggel újította fel 
ismereteit, amelyből nem
csak saját maga, de körle
te, végsősorban az üzem is 
hosszú időn át profitál.

Nyertes volt az üzem, 
mert a résztvevők bebizo
nyították, hogy a gyakor
lati műveléssel kapcsolat
ban , olyan felkészültségről 
adtak tanulságot, mely azt 
igazolja, hogy erre a gár
dára a mindenkori felada
tok teljesítésében számítani 
lehet.

Külön elismerés Földesdi 
és Szitkai elvtársaknak, 
akik a vetélkedő szervezé
sében, lebonyolításában a 
munka oroszlán részét vál
lalták. Negatívumként csu
pán azt lehetne megemlí
teni, hogy a társüzemektől 
meghívottak nem tartották 
érdemesnek, hogy a min
den vonatkozásban érdekes, 
hasznos és főleg tanulsá
gos vetélkedőn megjelenje
nek.

Talán azzal zárnám e 
néhány gondolatot, hogy 
ilyen, vagy hasonló . vetél
kedőket érdemes lenne vál
lalati szinten is szervezni.

Györkös József

cát viszem vissza. Az 
egész étterem engem néz. 
En is nézem magamat. 
Semmi feltűnő! A nevetés 
akkor tör ki, amikor a 
tálca után a székemet is 
az edényes polcra akarom 
tenni...

Tanulság: 
ad 1 és 2.
Bolond az, aki az alvó 

embert felébreszti, mert 
ha kialudta magát úgyis 
felébred magától.

ad 3.
Aki a közlekedésben 

udvarias, bolondnak né
zik.

ad 4.
Az álló büféé a jövő. 

Ott nincs szék!
Azt mondják, a nagyon 

okos emberekre általában 
három dolog jellemző: po- 
cakosodás, szórakozottság, 
nagy ész. Ebből nekem a 
pocak, s a szórakozottság 
már megvan. A világhír
névhez már csak egyhar- 
mad hiányzik!

B. Gy.

Homo sapiens...
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Új szakosztály az Ércbányász SC-nél Segítsük Vietnamot!
Egy délután a kajak-kenusok között

Ki ne ismerné a Mecsek va- 
rászlatos szépségű tájait, ahol 
Ny-ra haladva hegykoszorúk
kal és erdőkkel határolt fes
tői környezetben található Pécs 
és környékének közkedvelt ki
ránduló helye, a Pécsi-tó. Pár 
hónapja a megszokottnál han
gosabbá vált' a tó környéke, 
itt edzenek az Ércbányász ka
jak-kenusai. Szép és érdekes 
jelenség ez a tavon. De kik ők 
•és honnan kerültek ide? 1968- 
ban a Pécsi Vízügyi Igazgató
ság, Vízügyi Sport Egyesülete 
néven alakította meg a kajak
kenu szakosztályát. Mindössze 
három évet töltöttek el az 
anya-egyesületben és mivel a 
feltételeket nem tudták ré
szükre biztosítani már-már 
úgy tűnt, hogy a szakosztályt 
meg kell szűntetni. Ezekről a 
kételyekkel teli napokról be
szélgetünk dr. Makkos András 
intézővel.
- Valóban így volt, anyagi 

nehézségekkel küzködött szak
osztályunk. Nem volt elegen
dő pénzügyi fedezetünk a ki
adásokra, ami i»ég döntőbb 
volt, nem tudtuk a versenyzők 
edzésre való kijárását bizto
sítani. Végül mégis találtunk 
megoldást. A Pécsi Ércbányász 
vezetőséggel folytatott tágya- 
lásunk eredményeképpen tel
jes létszámmal és felszerelés
sel a Sportkörhöz kerültünk. 
Biztosítottak bennünket arról, 
hogy a szakosztály működésé
hez minden anyagi és erkölcsi 
támogatást megadnak. Ez nem
csak ígéret volt, hanem tett 
és bizonyítás is.

Hogy érzik magukat az új 
egyesületükben?
— Nem egy kimentett ful

dokló ember hálájával mon

Lövész verseny a III-as üzemben
Nagy érdeklődés előzte meg 

a tömegsport bizottság által 
megrendezett női és férfi vál
lalati egyéni lövész bajnoksá
got. Az első versenynapon ke
rült sor • a női versenyre. 
Ahogy érkeztek a résztvevők, 
az izgalom egyre nőtt és a 
megszokottnál is erősebbé vált 
a moraj, amikor megérkeztek 
az ÉDU és a IV-es üzem ver
senyzői. Hát igen. Megjöttek 
a nagy lövők. Elsősorban ők

Sporthírek
Az OB I-ben befejeződött a 

tavaszi forduló. Az Ércbányász 
sakkozói az utolsó fordulóban 
súlyos 12,5:1,5 arányú veresé
get szenvedtek a budapesti 
Honvéd együttesétől. Mint 
újonc együttes sikeresen helyt 
álltak a bajnokságban és a 
középmezőnyben állva tíz pont
tal előzik Szeged, Debrecen 
csapatát.

Meglepetésekkel folytatódik a 
kispályás labdarúgó bajnokság 
küzdelmei. Az eddig közepes 
teljesítményt nyújtó ÉDU 
együttese 10:2 arányban le
győzte az eddig jól szereplő 
Il-es üzem csapatát. Az eddig 
gyengélkedő központ labdarú
gó csapata pedig megszerezte 
első győzelmet 3:1 arányban 
a Szolgáltatósok ellen. Az első 
helyért több csapat van ver
senyben. Kitűnik a Kut.-Mélyf. 
Üzent ragyogó sikersorozata. 
A III-as üzem még veretlen, 
de a IV-es üzem is csak egy 
ponttal van lemaradva tőlük. 
A szurkolók létszáma hétrői- 
hétre emelkedik, mert a mér
kőzések mind izgalmasabbá 
válnak és emellett szép Játé
kot is láthatnak.

bányász kupa Állasa
V. forduló

1. III-as U. 4 4-----21:10 8
Z. Kut.-Mélyf. 4 4-----14: 5 8
3. IV-es ü. 5311 21:14 7
4. ÉDU 43-1 20:12 6
5. II-cs ü. 5 1 2 2 8:16 4
6. IV-es U. I. a. 4 1 1 2 16: 7 3
7. Központ 4 1 - 3 7:22 2
8. Szóig. U. 5-14 7:17 1
9. Kis.-Kút. 5-14 10:21 1
Góllövők: 10 gólos Simon CDU, 
Szukk IV-es üzem, 9 gólos 
Fledrich III-as üzem. Kovács 
László IV-es üzem I. akna.

VÁLTOZÁS
AZ EDZŐI TISZTSÉGBEN

Az Ércbányász SC Elnöksége 
felmentette Galgóczl Ottót, a 
labdarúgó szakosztály vezető 
edzőjét jelenlegi megbízatása 
alól, s a II. csapat edzői te
endőinek ellátásával bízta meg. 
Az I. csapat vezető edzői tisz
tére Vass Antalt kérték fel 
ideiglenesen. Csete Tibor az 
I, .pat másod edzője lett.

dom, de tény, hogy nagy len- 
dítője volt a vezetőség segít
sége és támogatása a szakosz
tályunk felé. Nagyon ottho
nosan érezzük magunkat e 
szép környezetben elsősorban 
azáltal, hogy számunkra adva 
vannak mindazok a feltételek, 
amelyek legmesszebbmenőkig 
biztosítják a versenyzők za
vartalan felkészülését. Heten
ként négy alkalommal tartunk 
edzéseket, a versenyzők szál
lítását a sportkör biztosítja. 
Pénzügyi helyzetünk is ren
deződött. Mint minden szak
osztálynál itt is vannak még 
nehézségek, - nem elégedet
lenségből mondom. Ami a jö
vőt illeti, növelni szeretnénk 
a hajó-parkunkat. Most még 

nem okoz nehézséget, minden

voltak a verseny első számú 
esélyesei. Pontosan 14.30-kor az 
Anyag- és Áruforgalmi Főosz
tály versenyzőt kezdték a csa
tát. Ropogtak a fegyverek, de 
több esetben nem bánta ezt a 
céltábla. Az együttesről el kell 
mondani,, hogy ez a második 
versenyük, de a fejlődés jelei 
már mutatkoznak. Ezután fe
küdtek a lányok a lőállásba, 
hogy kiérdemeljék sportszerű 
versenyzésükkel a vállalat leg
jobb versenyzője címet.

A versenyt befolyásolta a 
nagy hőség, de dicséretükre 
legyen mondva a résztvevők
nek, hogy túlságosan nem tö
rődtek ezzel. Mindenkiben 
nagy volt a győzni akarás. 
Ezért is vált aztán nagyon 
-szorossá a verseny, amire még 
nem volt példa. A in-as lő
állásbán Beke Józsefné készü
lődött. A jelenlevők nagy fi
gyelemmel kísérték szereplé
sét. Ki érte, ki ellene szur
kolt, ez érthető, de Bekénét 
ez mitsem zavarta. Nyugodtan 
céloz és lő. A golvó biztosan 
szakítja át a tizes kört. Edző
je biztatóan kacsint feléje, ami 
azt jelenti, minden rendben 
lesz, csak így tovább. A többi 
jól irányzott lövései is mind 
célba találtak. Magabiztosan 
állt fel lőállásából, szemében 
huncut fény árulkodik, hogy 
elégedett önmagával.

Következik a nagy ellenfél 
Máté Emilné, a IV-es üzem 
versenyzője. Kitűnő ajánló le
véllel érkezett erre a verseny
re. Május 16-án a Honvédelmi 
Kupa versenyén 93 körrel baj
nokságot nyert (egy ponttal 
Jobb volt az eredménye a fér
fi győztesnél). Az ő szereplé
sét is nagy figyelemmel kí
sérték, különösen a társai. 
Ezen a versenyen nem tudta 
megismételni a vasárnapi ki
tűnő formáját, ezért a lövés 
befejezte után komoly arccal, 
de azért bizakodóan adja át 
helyét Nagy Larissza verseny
zőnek. Az ő lövései is rendre 
jól sikerülnek, s amikor a 
zsűri megkezdi az értékelést 
óriási izgalom fog el minden
kit.

Eredményhirdetés után nagy 
volt az öröm a győztes és a 
helyezettek között egyaránt. A 
vállalat 1971. évi női egyéni 
bajnoka Beke Józsefné (ÉDU) 
87, 2. Máté Emilné (IV-es ü.) 
86, 3. Nagy Larissza (Kut.-
Mélyf. U.) 86, - egy tízessel 
kevesebb —, 4. Lóka Gyuláné 
(ÉDU) 85, 5. Nagy Agnes (IV- 
es ü.) 82 körrel.

Meglepetés volt Lóka Gyu
láné előretörése. Nagy Agnes 
gyengébb teljesítménye.

A következő napon került 
sor a férfiak versenyére. 70 
versenyző részvétele nagy ver
senyt ígért. Valóban meg kel
lett dolgozni a helyezésekért, 
mert itt olyan tudású verseny
zőket találunk, akik országos 
szinten is megállnák a helyű- I 
két. Homolai Gábor, a III-as 
üzem versenyzője kitűnően 
kezdett. Nyugodtan és maga
biztosan lőtt, eredménye ön
magáért beszél. Következett a

versenyző számára tudunk ha
jót biztosítani, csak a későb
biekben fog jelentkezni a ha
jóhiány, ha a végzős sportis
kolásaink — automatikusan - 
átkerülnek szakosztályunkhoz. 
Bízunk benne, hogy a veze
tőség idejében fog ezen is se
gíteni, mint ahogy segítségét 
kérjük a stég megnagyobbítá- 
sára is.

A szakosztálynak milyen ter
vei vannak az idei bajnok
ságon?

- Szakosztályunk versenyzői 
tizenöt versenyen kívánnak 
részt venni, elsősorban azzal 
a céllal, hogy tapasztalatokat 
szerezzenek a későbbi verse
nyükhöz. Hat-nyolc verseny
zővel rendelkezünk, akik már 
eredményesen szerepelhetnek 
egy-egy versenyszámban, de 
ők még túl fiatalok ahhoz, 
hogy nagy eredményeket ér
jenek el. Egy—két év türelmi 
időt kapnak, hogy képessé
geikről bizonyságot tegyenek.

A vállalati dolgozók gyerme
kei jelentkezhetnek-e a szak
osztályba?
— Számunkra minden jelent

kező fiú, vagy leány nagy 
örömet okoz. Elsősorban az 
utánpótlás biztosítását a sport
iskolától várjuk, de ez nem 
akadályozza a vállalati dolgo
zók gyermekeinek felvételét.

Ezúton is kérjük, hogy mi
nél többen jelentkezzenek azok 
a fiatal fiúk és leányok, akik 
kedvet éreznek a vízisport 
iránt - fejezte be tájékoztató 
beszélgetését Makkos elvtárs.

Kovács Miklós

nagy rivális Tímár Lajos, az 
ÉDÚ versenyzője. Akárcsak 
Homolai ő is Ismeri a lövészet 
csínját-bínját, de ezen a ver
senyen valamivel nyengébben 
szerepelt az előző versenyek
hez képest. Lehet, hogy ide
gesebb volt a szqkottnál?

Érdekes előzménye volt Be- 
rényi Tamás (III-as üzem) sze
replésének. Ott volt ugyan a 
versenyzők között, de nem 
akart résztvenni a verseny
ben, csak edzőjének hosszabb 
rábeszélése folytán kapcsoló
dott be a lövészetbe és a vé
gén nagyon örült, mert olyan 
eredményt ért el, amire nem 
is számított.

A vállalat 1971. évi férfi 
egyéni bajnoka Homolai Gá
bor (III-as üzem) 93, 2. Timár 
Lajos (ÉDU) 89, 3. Berényi
Tamás (III-as üzem) 87, 4. Kap- 
ronczai Lajos (Kut.-Mélyf. U.) 
85, 5. Misák Csaba (ÉDU) 85 
körrel.

Ogy érezzük, hogy ez a két
napos verseny eredménye hűen 
bizonyltja azt a sok fáradsá
gos munkát, amelyet az ed
zők és a versenyzők vállaltak 
a siker érdekében. Köszönjük 
a versenyzők részvételét, a 
győzteseknek és a helyezettek
nek ezúton gratulálunk.

K. M.

Tömegsport és honvédelmi nevelés az MHSZ-ben
Lapunk sokat foglalkozik az 

üzemi lövószcsapatok gondjai
val, eredményeivel, de csak 
ezzel, s éppen ezért úgy vé
lem, célszerű kicsit mélyebben 
nyúlni ebbe a témába, hiszen 
az üzemi MHSZ klubok célja 
és tevékenysége nem merülhet 
ki ennyiben. Erről beszélget
tem Farkas Ferenc elvtárssal, 
a MÉV III-as üzemi MHSZ 
lövészklub titkárával.

— Az MHSZ célja és felada
ta a honvédelmi elő- és utó
képzés és ez alapjaiban ha
tározza meg az üzemben vég
zett tevékenységet is - mond
ja Farkas elvtárs. Az előkép
zés nálunk csak részben va
lósítható meg, hiszen 18 éven 
aluli dolgozókat nem foglal
koztatunk. Igaz nem minden 
18 éves fiatalember kezdi meg 
katonai szolgálatát, s éppen 
itt kezdődik a mi feladatunk. 
Ezt a munkát egyedül megol
dani szinte lehetetlen, de a 
KISZ aktív támogatásával a 
kötelező kispuska lőgyalcorla- 
tot 52 fő részvételével végre
hajtottuk. (És ez majdnem 100 
százaléka a korcsoportnak.)

Az előképzés fontos területe 
a patronáló mozgalom. Ezen 
a téren vannak-e eredmé
nyek?

— Ez egy nehéz kérdés. Pat
ronálunk ugyan egy általános-

Mi, a IV-es üzem I, ak
na 200-as szak operátor 
szocialista brigádja együtt
erezve a hős vietnami nép
pel, a politikai szolidaritá
son túl anyagi segítséget 
is kívánunk nyújtani har
cukhoz.

Ismerve az ottani éghaj
lati viszonyokat, a közel
jövőben bekövetkező mon-

KERESZTREJTVENY
Rejtvényünk vízsz. 1., 44. és a függ. 1. sorában DIDEROT 
egyik aforizmáját rejtettük el. Megfejtésül az aforizmát kér
jük beküldeni 1971. június 10-ig a szerkesztőség címére. A 
helyes megfejtők között köny veket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. E-vel a végén 
helység Jugoszláviában. 15. 
Háziállat. 16. Lila, zöld, kék. 
17. Jég teszi a melegen. 18. 
Fikció közepe. 20. Diane ke
verve. 21............ - Baker, angol
politikus. 22. Tép. 23. Tem
pó. 24. Tüzet szüntet. 25. Rez
gés 27. E. R. B. 28. Fűszer. 
29. Kötőszó. 30. Hím állat. 31. 
Madár. 33. Kötőszó. 34. Görög 
betű. 36. Az apróra törő. 38. 
Eltávozó. 41. Megváltozik. 43. 
Kérdőszó (tárgyeset). 45. Divat
— németül. 46. Ilyen lepény 
is van (ék. hiány). 48. Körül
tekintő. 50. E. A. 52. Dudva. 
54. Tartozik. 55. A. K. 56. Ér
zékszerv (ford.). 58. Skála 
hang. 60. Egyszerű szerszám. 
61. Helyhatározó szó. 62. Be
cézett női név. 64. Mondok. 
66. Részekre vág. 67. Emelet
- franciául. 69. Idom. 70. For
dított és végnélküll epizód. 
71. Végtagjait. 73. Kerti mun
kát végez. 74. Szövetségi állam 
az USA-ban.
Függőleges: 2. Éneklő. 3. El
dob. 4. Irán pénzneme. 5. 
Verd. 6. C. T. 7. Ez szüli a 
tolvajt. 8. Byen papír is van. 
9. Azonos betűk. 10. Névelők. 
11. 503 római számmal. 12. 
Férfinév. 13. Francia író. 18. 
Hiányosan ízlik. 19. 998 római

és egy középiskolát (Komarov 
Gimnázium), de a létesítmé
nyek az iskoláktól távol van
nak, a gyerekek utaztatásá
hoz fedezet nincs, így végered
ményben támogatni csak a Ko
marov Gimnáziumot tudjuk. A 
honvédelmi ismeretek tantár
gya előadásait mi tartjuk évi 
36 órában. Három hete volt a 
„Sokoldalúsági tanulmányi ver
seny” megyei döntője a Ko- 
marovban, ahol orosz nyelv, 
matematika és honvédelmi ne
velés tárgykörből kellett a ta
nulóknak számot adni. A hon
védelmi ismeretek gyakorlati 
részét a H-es üzem aktívái
val karöltve, terepen bonyolí
tottuk le, ahol összetett fel
adatokat kellett megoldani. 
Ezt a tantárgyat nem osztá
lyozzák, így a verseny célja 
felmérés Jellegű volt. Elmond
hatjuk, hogy a tanulók fel- 
készültsége jó. A honvédelmi 
utóképzéssel, a váltott műsza
kok miatt bizonyára több a 
gond. Ezt a feladatott részben 
központilag, másrészt üzemi 
szinten kell megoldani, bár a2 
utóképzés nem kötelező. Ki
alakult módszerünk még nincs. 
A közeljövőben járőrversenyen 
vesz részt üzemünk két csa-

! pata. Remélhetőleg az MHSZ 
I értékes tiszteletdíjai is kellő 
ösztönző erővel hatnak majd.

szum idejét és az ezzel já
ró nehézségeket, vállaljuk, 
hogy brigádunk egy sza
badszombatot a termelés
ben tölt, vájvégen. Az ez
ért járó bérből takarókat 
vásárolunk és küldünk a 
harcoló Vietnamnak.

Felhívjuk a vállalat va
lamennyi szocialista bri
gádját, hogy kezdeménye-

számmal. 22. A Szovjetunió 
nemzetközi autójelzése. 25. 
Óriási. 26. Bibliai alak. 29. 
Számnév. 31. Magyar film. 32. 
A Tisza mellékfolyója. 34. 
Balga. 35. Három névelő. 36. 
A vita keverve. 37. Eszes. 39. 
51 római számmal. 40. Okság 
kezdete. 41. Esőben álló. 42. 
U. D. 47. L. G. 49. Tartó.
51. A Rita tulajdona. 53........... -
mondás. 55. Ezen áll az épü
let. 57. Távolabb. 58. Végnél
küli szak. 59. Európai nép. 
61. Igaz-e keverve. 63. AGAE. 
65. Okozat szülője. 66. Kever
ve vesz. 68. Egy - németül. 
70. Időmérő. 72. Kiejtett más
salhangzó. 74. Mint függ. 65.

Lapunk május 1-1 számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:
„Sosem volt ilyen májusa a 

földnek,
ilyen virágos, ilyen lángoló! 
A szív sosem lelt még így

önmagára.”
Könyvjutalomban részesült: 

Császár Árpád (Szolgáltató U.), 
Edl Medárd (Balatonfüredi 
üdülő), Mihály! István (Szol
gáltató Üzem).

Juhász Károly

És a női lövészcsapat?

- A nők aktív részvételét 
elsősorban a szakszervezet 
sportfelelősének szervező mun
kája biztosítja, s a legszebb 
eredményeket is itt értük el. 
Nődolgozóink 65 százaléka egy 
alkalommal vett részt lóver
senyen, s az itt résztvevőkből 
alakult ki a női lövészcsapat, 
mely váltakozó, de inkább 
több sikerrel szerepel rendsze
resen.

Ehhez a munkához anyagi 
fedezet is kell. Milyen az 
üzem cs az MIISZ kapcsola
ta ilyen vonatkozásban?

— Az üzem erejéhez mérten 
maximális segítséget ad anya
gi és erkölcsi téren is. Említ
hetem itt lőterünket, a meg
valósítás előtt álló plsztoly-lő- 
teret és a tervezett, fegyverek 
és egyéb felszerelési tárgyak 
elhelyezésére szolgáló helyisé
get.

Az elmondottak alapján, ha 
nem is minden téren, de 
adottak a lehetőségek a cél
kitűzések megvalósításához. 
Hogy látja ezt Farkas elv- 
társ?
- Nem szeretek Jósolni. Egy

■ zésünket megerősítve ha
sonló vállalással járuljanak 
hozzá a vietnami nép ne
héz harcának megkönnyí
téséhez.

IIODOSSY TIVADAR 
brigádvezető

(A vállalásokat a részt
vevők számának pontos 
megadásával kérjük közöl
ni a vállalat szakszerveze
ti bizottságával. — Szerk. 
biz.)

Hírek
VIETNÁMI VENDÉGEK

A III-AS ÜZEMBEN
— A Baranya megyei 

Kerületi Határőrparancs
nokság vendégeként me
gyénkben tartózkodó 13'ta- 
gú vietnámi küldöttség, 
május 14-én bányajárással 
egybekötött üzemlátogatá
son vett részt üzemünkben.

NYITOTTAK ■
A HÉTVÉGI ÜDÜLÖK
— A kedvező idő beál- 

tával nyitottak a hétvégi 
üdülőtelepek. A mohácsi 
és orfűi hétvégi üdülőte
lep május 1-től üzemel.

— A vállalat igazgatója 
— a társadalmi szervek 
egyetértésével — Édl Me
dárd elvtársat nevezte ki a 
balatonfüredi üdülő veze
tőjévé.

— Cserna Sándor elv
társ vállalatunk és a vá
rosrész képviselője látoga
tást tett a kövágószőlősi 
Általános Iskolában. Ma- 
czekó Károlyné tanárnő és 
a nyolcadik osztályosok 
hívták meg Cserna elvtár
sat. A jelenleg alkotmány
tant tanuló kisdiákoknak 
nagy élmény volt szemé
lyesen találkozni a képvi
selővel.

— Lezajlottak a Il-es 
üzemi KlSZ-vezetőségvá- 
lasztó taggyűlések. Az ed
digi jó munka következmé
nye, hogy a titkárok sze
mélye egyetlen egy alap
szervnél sem változott.

— A bakonyai I-es és 
V-ös bányakörlet, valamint 
a fúrási és gépészeti rész
leg összesen 110 szocialis
ta brigádtagja vett részt a 
balatonfenyvesi úttörő tá
bor karbantartása céljából 
szervezett társadalmi mun
kán.

biztos, a további eredmények
hez a lendületes munkakedv 
adott.

Csontos István
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VIII. ÉVF., 14. SZÁM ÁRA 50 FILLÉR

A kivitelezőkön múlik

Sikerül-e a IV-es üzem 
zökkenőmentes beindítása

360 új bölcsődei, 555 új óvodai férőhely

A IV. ötéves tervben
Pécs Megyei Város Tanácsának ülése

Köztudott, hogy az új 
IV-es Bányaüzem létszá
mát a lassan befejezés 
előtt álló I-es Bányaüzem 
biztosítja. A két üzem ve
zetésének összevonása már 
az év elején megtörtént, 
azonban a termelésben ez- 
ideig különösebb változás 
nem volt, A harmadik ha
táridő szerint a második 
félévvel kellett volna egy 
termelő körletnek áttele
pülni, ez azonban külön
böző akadályok miatt nem 
történt meg. Most azonban 
úgy néz ki — ha valami 
közbe nem jön —, hogy e 
hó 24—25-én az I-es körlet 
költözésével az áttelepülés 
megkezdődik. Az üzemve
zetés az átköltözés zavar
talan lebonyolítása érdeké
ben részletes ütemtervet 
dolgozott ki. Az ütemterv 
kiterjed: a felhagyásra ke
rülő K-i táró munkahelyei
nek elhagyására, a IV-es 
aknai új munkahelyek elő
készítésére, felszerelésére, 
szerszámok, egyéni felsze
relések összecsomagolására, 
átszállítására. A vájvégi, 
szállítási és egyéb föld
alatti fizikai és műszaki 
dolgozókkal az új munka
helyek megismertetésére, 
tájékoztatására, elhelyezé
sére, szállítására, étkezte
tésére stb. Az ütemtervet 
annak végrehajtásában 
érintett valamennyi dolgo
zó megkapta. Ennek pon
tos betartása biztosítja a 
termelés folyamatosságát. 
A leglényegesebb tehát 
most az, hogy az ütemterv 
legapróbb részlete is be le
gyen tartva, akkor különö
sebb probléma nem lesz.

A költözködés azonban 
három feltételtől függ. Az 
akna átadásától, a kapcso
lódó létesítmények és az 
ideiglenes étkezde elkészü

Beköltöztek Pécs 
legmagasabb lakóépületébe

Izgalmas heteket, napokat éltünk. Elkészül-e a 
17 emeletes épület az új lakásrendeletek életbe 
lépése előtt? Végül is az építők állták szavukat, 
június második felében folyamatosan átadták a la
kásokat. Igaz, kisebb-nagyobb hibák rontják a be
költözők örömét, de ezeket folyamatosan megszün
tetik. Az épület 102 lakásának elfoglalása valósá
gos költözési inváziót indított cl az új város
részben, mivel többszörös lakáscserék is voltak. 
Ebben az időben szinte minden utcában boldogan 
költöző családokat lehetett látni. A munkatársak, 
brigádtagok segítségével igen gyorsan folytak a 
költözések, mégha egy-egy zápor meg is zavarta 
őket. Az átadott épülettel kapcsolatban mintegy 330 
család került új, vagy minőségileg jobb lakásba. 
Az üzemi lakáselosztó bizottságok általában jól, 
körültekintően végezték munkájukat és kihasznál
ták a lehetőségeket. Egy-egy új lakásba való beköl
tözéssel négyes-ötös cseréket is bonyolítottak. A jó 
munkát bizonyítja, hogy csak három-négy esetben 
nem fogadták cl a javasolt lakáscserét az igény
lők. a többség tehát megelégedéssel foglalta el új 
otthonát és elkezdték azok belső csinosítását.

J. K.

lésétől. Az akna átadása, 
úgy néz ki, hogy a kitűzött 
határidőre megtörténik. 
Ennek megtörténte után 
még próbaüzemeltetésre 
van szükség, hogy egyrészt 
az oda beosztott dolgozók 
megismerjék és elsajátít
sák a korszerű, modern be
rendezések kezelését, más
részt a próbaüzem során 
esetleg felmerülő hibákat 
ki lehessen javítani. Mind
erre áttelepülés előtt leg
alább egy hétre lenne 
szükség. Ha az akna át
adása nem történik meg a 
jelzett időre, ez komoly 
termelés kiesést jelent az 
üzemnek, a vállalatnak 
egyaránt.

, A szükséges egyéb léte
sítmények: fürdő, iroda
épület stb. építkezése az 
utóbbi időben aggasztóan 
lelassult. Ha az építőipar 
az építkezés ütemén a hát
ralevő időben nem változ
tat, minden felkészülés 
hiábavaló lesz. Az ideigle
nes étkezde, amit' az üzem 
saját erőből elvállalt, kész 
lesz. Az átköltözés zavar
talan lebonyolításában 
társüzemeink közül első
sorban a Szolgáltatóüzem
re hárul komoly feladat. 
A IH-as Bányaüzem É-i 
táróján át a IV-es aknáig 
a Szolgáltató Üzem szállí
tói viszik át a szerszámo
kat, dolgozókat szállító sze
relvényeket. Erre az időre 
az É-i táróban feltétlenül 
zöld utat kell biztosítani.

Az I-es körlet átköltözé
sével megtörténik az első 
lépés a IV-es akna terme
lésbe való belépésének. Ez 
a belépés nemcsak üzemi, 
vállalati, hanem népgazda
sági érdek is. Éppen ez
ért az üzemvezetés ezúton 
is arra kéri az átköltözés
ben érintett valamennyi

1971. JÚLIUS 15.

Megvalósulás előtt 
a szentlőrinci lakásépítési akció

Dolgozóink lakáshelyze
tének javítása érdekében a 
vállalat lakásépítési akciót 
szervezett Szentlőrincen. 
Ennek keretében 44 lakás 
épül, 11 épületben. Igen 
sok dolgozónk jelentkezett 
a felhívásra. Az akció meg
indulása óta megváltozott 
az építkezés állami támo
gatásának rendszere és en
nek alapján a vállalati tá
mogatás feltételei is, ame
lyet a közelmúltban jóváha
gyott kollektív szerződés 
tartalmaz. A szentlőrinci 
lakásépítési akció kereté
ben épülő kétszobás laká
sok építési költsége kb. 210 
ezer forint lesz. A vonat
kozó kormányrendelet alap
ján az építtetőt az általa 
eltartott, vele közös ház
tartásban élő gyermekek 
és más családtagok után az 
építési költségből gyerme
kenként harmincezer fo
rint, más családtagok után 
húszezer forint szociálpoli
tikai kedvezmény illeti 
meg. A szociálpolitikai ked
vezmény összegével csök
kentett építési költség leg
alább 25 százalékát kell 
előtörlesztésként készpénz
ben befizetni, s legfeljebb 
75 százaléka erejéig köl
csön nyújtható. A kamat 
mértéke 110 ezer forintig 
évi 2 százalék, ezen felüli 
kölcsönnél évi 6 százalék. 
Természetesen vállalatunk 
is segíti az akcióban részt
vevőket a kollektív szerző
dés előírásai figyelembevé
telével, a dolgozóval kö
tött külön megállapodás 
alapján.

Az OTP tájékoztatása 
szerint még ez évben 20

Pécs Megyei Város Taná
csa június 30-i ülése sokré
tű, gazdag anyagot tár
gyalt. Megvitatta a III. öt
éves terv teljesítését, jóvá
hagyta a yáros IV. ötéves 
tervét a városfejlesztési 
irányelvek tükrében. A 
rendezési irányelvek meg
állapítják, hogy az elmúlt 
20 évben városunk az or
szág harmadik legnagyobb 
vidéki városává fejlődött. 
E gyors ütemű fejlődés je
lentős aránytalanságokat is 
létrehozott, amelyeknek ki
küszöbölése a további fej
lesztés feladata. A város
nak további gyors ütemű 
fejlesztése várható. A la
kosság 1985-re 180 000, a 
századfordulóra 210 000 fő
re növekszik. E létszám nö
vekedés jelentős munka
hely bővítési igénnyel jár. 
30 év alatt mintegy 40 000 
új munkahelyet kell léte
síteni. Az új munkahelyek 
létesítése nemcsak mennyi
ségi, hanem minőségi kö
vetelményt is jelent, mi
vel szerkezeti változtatá
sokra is szükség van. A 
kitermelő iparágak túlsú
lyának csökkentésével új 
iparágakat kell létrehozni, 
e mellett jelentősen fej
leszteni kell a szolgáltató 
ipart is. A város lakossá
gának várható növekedése 
és a város elavult lakás- 
helyzete 1985-ig mintegy 
25 000 új lakás, a század- 
fordulóig pedig 40—45 000 
új lakás építését igényli.

Javításra vár a város 
vízellátása is. A közmű há
lózatba már bekapcsolt la
kások folyamatos, zavarta
lan ellátása mellett a ve
zetékes közmű hálózatba 
bekapcsolt lakások arányát 
1985-ig 94 százalékra kell 
emelni. Javítandó a csa
torna ellátottság, és cél-

lakás kerül átadásra, míg 
a további 24 lakást 1972- 
ben fejezik be. Ennek alap
ján az OTP szeptember 
hónapban 20 dolgozónkkal 
végleges, 24 dolgozóval pe
dig előszerződést fog kötni. 
A dolgozókat a szerződés 
kötésre vállalatunk jelöli 
ki. Ezért az eddigi jelent
kezéseket az üzemek felül
vizsgálják és javaslatot 
tesznek a vállalati támoga
tás mértékére. Az üzemi 
javaslatokat a vállalati 
szakszervezeti tanács 1971. 
június 14-i ülésén megbí
zott bizottság bírálta felül, 
amely szükség szerint hely
színi szemlét tart, majd ja
vaslatot ad a vállalat igaz
gatójának és szakszervezeti 
bizottság titkárának a vál
lalati támogatás mértéké
re. A döntés után kerül 
sor a megállapodás meg
kötésére a vállalat és a 
dolgozó között.

A tanácsülésen megbí
zott bizottság vezetője: 
Bőhm Tibor számviteli fő
osztályvezető. A bizottság 
tagjai: Békés Sándor, Bács- 
ván János, dr. Bőhm Já
nos, Czuni Zoltán, Jelen- 
csik Gyula, Molnár Ká
roly, Pillér Ildikó, Sallay 
Árpád, Szentgyörgyvölgyi 
László, Will Gyuláné. A 
bizottság összetétele bizto
síték arra, hogy alapos, 
megfontolt javaslatok ké
szüljenek és ennek figye
lembevételével az érintett 
dolgozók a munkához való 
viszonyuk és szociális hely
zetük alapján, reális válla
lati támogatásban részesül
jenek.

Juhász Károly

A III-as Bányaüzem 59- 
es csapatában zömmel 
olyan emberek dolgoznak, 
akik Borsodból jöttek. Hív
tuk őket, ők jöttek és meg
próbáltak beilleszkedni az 
itteni környezetbe. A kez
deti sok-sok nehézség el
lenére is együtt maradtak, 
olyan kollektív szellemet 
alakítva ki maguk között, 
amely átsegítette őket a 
megpróbáltatásokon. Csen
desen, becsületesen és 
eredményesen dolgoztak 
nap, mint nap. Legutóbb 
az üzemvezetés azzal bíz
ta meg a csapatot, hogy 
hajtson ki egy 79 m-es 
ereszkét az 5. szinten. A 
csapat a munkát gyorsan 
és precízen elvégezte, s az 
üzemvezetés eredményes 
munkájuk elismeréseként, 
június 26—27—28-án há
romnapos jutalomüdülésre 
küldte őket Harkányba.

Ebből az alkalomból ke
restem fel az 59-es csapat 
tagjait, s ők a jól végzett 
munka örömével, de szeré
nyen beszéltek a kollektíva 
sikeréről. Nagy Zsigmond 
szakvezető vájár az üzem
vezetés anyagi és erkölcsi 
támogatásáról beszélt:

— Az üzemvezetés igye
kezett mindent megadni, 
hogy a munkát időben be
fejezhessük. Két olyan ra
kodógépet kaptunk, amely 
ereszkehajtásra lett átala
kítva. Külön problémát je
lentett a rakodógépek ke
zelése, de végülis megta
nultuk, csak bizony ez idő

ként szerepel a földgáz-ve
zeték bevezetése városunk
ba. Az úthálózat is ki
emelt fejlesztést igényel, 
mert a tömegközlekedés 
eszköze továbbra is az au
tóbusz és emellett számol
ni kell a gépkocsik számá
nak jelentős növekedésé
vel is.

A város intézmény háló
zatát is az igényekhez 
igazodva kell fejleszteni. 
Fokozott figyelmet kell 
fordítani a betegellátásra, 
a bölcsődei, ovódai, általá
nos és középiskolai ellátás
ra. A sportlétesítmények
nek az eddigieknél na
gyobb ütemű fejlesztését 
indokolt célul kitűzni, 
ugyanakkor a szállodai fé
rőhelyek számát is a je
lenleginek mintegy három
szorosára kell növelni.

A városfejlesztési irány
elvek az ötéves tervek so
rán valósulnak meg. Ezért 
különös érdekeltséggel 
bírt, hogy a célkitűzések
nek mennyiben felelt meg 
a Hl. ötéves terv és meny
nyire segíti elő e célkitű
zések megvalósulását a IV. 
ötéves terv?

A tanács felhasznált fej
lesztési alapja az elmúlt 
öt évben meghaladta az 
egymilliárd forintot. 6372 
lakás épült, amelyből 5554 
volt az állami lakások szá
ma. Az állami lakások je
lentős része, 3707 db lakás 
a tanács fejlesztési alapjá
ból épült. A bölcsődei fé
rőhelyek száma 176-tal, az 
ovódai férőhelyek száma 
425-tel, az általános iskolai 
tantermek száma 52-vel nö
vekedett. A szakorvosi na 
pi órák száma 745-ről 918- 
ra, az általános orvosi kör
zetek száma 44-ről 48-ra 
növekedett. A fejlesztés ta
pasztalatait összegezve ál
lapította meg a tanács, 
hogy a lakásépítés üteme 
meggyorsult, lényegében 
terv szerint fejlődött, de a 
kommunális és az egész
ségügyi ellátás, valamint

Sikerül a beilleszkedés

A jó munka jutalma

az intézmény hálózat fej
lesztése elmaradt az anya
gi lehetőségektől, amely bi
zonyos aránytalanságok ki
éleződésével járt. Ezen 
aránytalanságok létrejötte 
a szükséges építőipari ka
pacitás hiányából eredt, 
amelynek kedvezőtlen ha
tása elsősorban a közmű- 
hálózat fejlesztésében és a 
kommunális ellátásban je
lentkezett.

A IV. ötéves tervben 
megnövekednek a város 
fejlesztési feladatai. E cél
ra több mint kétmilliárd 
forint áll a tanács rendel
kezésére. Ezen összegből 
többek között 4400 lakás, 
közmű és úthálózat, 360 
bölcsődei és 555 óvodai fé
rőhely, 400 férőhelyes diák
otthon és 2500 férőhelyes 
sportcsarnok épül meg. 
Felépül a Siklósi úti felül
járó, amely az mellett, 
hogy jelentősen megjavítja 
a város közlekedését, lehe
tővé teszi az épülő új kert
városi városrész zavarta
lan fejlesztését.

Új iparág is települ 
Pécsre, a Mechanikai La
boratórium Híradástechni
kai Kísérleti Vállalat üze
me, amely termelését már 
1972-ben megkezdi. A fej
lesztési terv lerögzíti meg
határozó feladatként, hogy 
a város lakosságának szük
ségleteit az eddigieknél 
arányosabban, az igények
hez és az adottságokhoz 
jobban igazodva kell kielé
gíteni, amelynek fontossá
gát a tanács tagjai hozzá
szólásaikkal is alátámasz
tottak.

Fentiek mellett tárgyal
ta még a tanács a lakás- 
gazdálkodás új rendszeré
ből adódó feladatokat. Az 
ezzel kapcsolatos vb-hatá- 
rozatokat tanácsrendele
tekké nyilvánította, végül 
ügyrendi kérdések megvi
tatásával zárta ezen ki
emelkedő jelentőségű ülé
sét.

dr. Patla Károly

be tellett. Minden műszak
ban egy gépész és egy la
katos lett telepítve a csa
patra, s ez igen nagy se
gítséget jelentett. A mun
kahely víztelenítésére kor
szerű, sűrítettlevegős tur
bószivattyút kaptunk.
Ezenkívül a napi előreha
ladástól függően célprémi
um lett kitűzve, s a minő
ségi munkáért minden hó
napban minőségi prémiu
mot adót az üzemvezetés. 
Az erkölcsi támogatásról 
szólva elmondották, hogy 
a műszaki felügyelet kevés 
csapatot ellenőrzött éppen 
azért, hogy minél többet 
tartózkodhasson az ő csa
patukon és irányítsa a 
munkát.

M. Nagy Lajos csapat- 
vezető vájár és a kollektí
va tagjai nem pihennek 
babéraikon. 1970-ben el
nyerték a Szocialista bri
gád címet, s idén is ezért 
küzdenek. Munkájuk elis
merésével elégedettek, a 
jutalomüdülésért pedig ez
úton is köszönetüket feje
zik ki az üzemvezetésnek. 
További tervük, hogy újult 
erővel teljesítsék a rájuk
bízott feladatokat, s hozzá
járuljanak az üzemi ter
vek teljesítéséhez. A ki
emelkedő munkasikerek 
záloga a mindennapi erő
feszítések megbecsülése és 
kellő elismerése, — s ezt 
nagyon jól tudják üze
münk veztői is.

Herendi István

dolgozót, társüzemet, hogy 
aZ ütemterv legapróbb 
részletét is maradéktalanul 
tartsa be, mert csak így 
biztosítható a IV-es üzem 
zökkenőmentes termelésé
nek biztosítása.

Az üzem tehát minden
re felkészült. Minden hiá
bavaló azonban, ha a kap
csolódó létesítmények nem 
készülnek el, mert akkor 
nem lesz mód a költözkö
désre. öltözők, fürdő, iro
dahelyiségek nélkül nem 
lehet költözködni. A költö
ző dolgozók elhelyezésének 
biztosítása éppen olyan 
fontos kérdés, mint az ak
na üzembe helyezése. Üze
münk vezetői aggódva fi
gyelik a kivitelezők mun
káját, mert most már ki
zárólag rajtuk áll vagy bu
kik, hogy a már negyed- 
szerre kitűzött határidőben 
költözködhetünk-e, vagy 
sem.

Györkös József
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Csehszlovákiai fesztiválon
Az Ércbányász fúvószenekar Kolinban

Jó volt, hasznos volt

KISZ-vezetők továbbképzése
A Bányaipari Dolgo- 

zók Szakszervezete
— figyeiembevéve a MÉV 
fúvószcnckarának több éves 
színvonalas eredményeit — 
a zenekart csehszlovákiai 
vendégszereplésre javasolta. 
A vállalat szakszervezeti 
bizottsága és gazdasági ve
zetése anyagi támogatásá* 
val lehetővé tette a kiuta
zást és a kolini fúvószene
kari fesztiválon való részt- 
vételt. Az alábbiakban er
ről számolunk be olva
sóinknak.

Kolin hétszáz kilométer
re van Pécstől. Két nap 
alatt tettük meg odafelé az 
utat az Ércbányászati Vál
lalat két kis autóbuszával. 
Egyszer pihentünk meg, 
éspedig a Bratislava mel
letti Szencen, ahol éjszakai 
szállás állt rendelkezésünk
re. Az út szebbnél szebb 
tájakat szelt át. Estére ér
keztünk Kolinba. Másnap 
Kolinnal ismerkedtünk. 
Megcsodáltuk szűk utcáit, 
gótikus templomát és ba
rokk főterét. A kis várost 
az Elba (Labe) osztja két 
részre. Olyan széles itt a 
folyó, hogy a közepén szi
get is megfér benne. 
Kmoch-szigetnek hívják 
ezt a vastagtörzsű fákkal 
körülövezett és szabadtéri 
színpadot rejtegető szige
tecskét. Itt jelöltek ki sza
badtéri próbalehetőséget a 
zenekar számára. A kolini 
fúvószenekari fesztivált is 
Kmoch-fesztiválnak hívják. 
Ki volt Kmoch? teljes ne
vén: Frantisek Kmoch?
Cseh tanító volt, a múlt
század végén élt. Kolinban 
kiváló fúvószenekart veze
tett, amellyel a külföldet 
is járta és népszerűsítette 
a cseh fúvószenét. Zene
szerzéssel is foglalkozott. 
Több népszerű indulót és 
dalt írt. Legismertebb ezek 
közül a „Koline-Koline” és 
a „Muziky-muziky” című 
dala, amelyet még maga 
énekeltetett az Elba szige
tén összegyűlt közönséggel, 
fúvószenekari kísérettel. 
Rendkívül népszerű ember 
volt. Nevét és dalait Cseh
szlovákia legeldugottabb 
falujában is jól ismerik.

A kolini Kmoch fúvós- 
zenekari fesztivál június 
19-én és 20-án zajlott le. 
A lebonyolított program 
minden képzeletünket fe
lülmúlta. A sok-sok ta
pasztalatból csak néhányat 
ragadok ki. A fesztivál el
ső napján zuhogó esőben 
vonultak fel a zenekarok, 
mert a többezer főnyi kö
zönség ernyők alatt állva 
várta álhatatosan érkezé
süket a főtérre. Ennyi em
bert — ilyen lelkes fúvós
zenét kedvelő közönséget 
— még nem láttunk! Ez 
csak a kezdet volt. Más
nap a város jégstadionjá
ban kb. tizennégyezer em
ber gyűlt össze Kolinból, 
környékéről és az ország 
más vidékeiről és hallgatta 
áhítattal először a külföl

ul KIVÁLTSÁGOS

di, a magyar (az Ércbá
nyász fúvószenekar) a hol
land, a német, a svájci és 
a lengyel zenekarok műso
rát, majd a háromszáz ta
gú egyesített csehszlovák 
zenekar számait. Ehhez az 
együtteshez, a kiválóan 
játszó (más-más karnagyok 
vezényletével) nagy zene
karhoz a hangverseny be
fejező részében egy nagy
létszámú énekkar és vala
mennyi külföldi zenekar 
csatlakozott még. Nem 
mindennapi látvány és él
mény volt nézni és hall
gatni ezt a kb. 600 főből 
álló monstre együttest. A 
legvégén a közönség is „át
csapott” előadóvá és lelke
sen énekelte: „Kolinc—Ko- 
line ...”

Mit és hogyan játszott az 
Ércbányász zenekar? A 
rendezőség, nagyon helye
sen, magyar műveket, ma
gyar műsort kért a zene
kartól. Decleva László, a 
zenekar karnagya igen kö
rültekintően állította össze 
a zenekar kolini műsorát. 
Négy alkalommal kellett az 
ércbányászoknak pódiumra 
lépniök. A fesztivál első 
napján a mezőgazdasági 
vásár szabadtéri színpadán 
adott egy órás műsort a 
zenekar. Még ezen a na
pon a város főterén ját
szott az együttes. A fesz
tivál másnapján a Kmoch-

Uj, modern foto-műterem és labor városrészünkben
A beköltöző lakók nem 

kis örömére befejeződött a 
17 emeletes épület átadása, 
a boldog- lakók csinosítják 
otthonaikat, ismerkednek 
szomszédaikkal. De mi lesz 
az épület földszintjén?

Zámbó József építészeti 
csoportvezetőnk elmondta, 
hogy a földszinten a 
EÉNYSZÖVETKEZET fog 
berendezkedni, amely meg
felelő költségvállalással se
gítette az építkezést. Bo- 
ronkai Zoltán, a FÉNY- 
SZÖV műszaki vezetőjétől 
megtudtuk, hogy városré
szünk egy igen korszerű 
szolgáltató egységgel gaz
dagodik. Az épület föld
szintjének egy részében ke
rül elhelyezésre a szövet
kezet központi laboratóriu
ma és kidolgozó helyiségei. 
Az új központi laborató
riumba a legkorszerűbb 
berendezéseket vásárolták, 
Csehszlovákiából sikerült 
beszerezniük képmosóbe
rendezéseket, melyek gyor
sítják, és nagyban könnyí
tik a laboratóriumi mun
kákat. A rotációs képszá
rítógép pedig a munka ter- 
melékenyeségét és jó minő
ségét biztosítja. A MÉV 
műanyag üzeme nagymére
tű műanyag előhívó és mo
sóedényeket készített, pre
cízen és szép kivitelben. A 
labor helyiségei pedig már 
a technológiai folyamat

szigeten és a jégstadion
ban állt közönség elé az 
Ércbányász zenekar. Meg
jelenését mindenütt rokon- 
szenvvel fogadták. Egysze
rű egyenruhájukban is jól 
mutattak az pécsi fúvósok, 
habár az egyenruha terü
letén van mit behoznunk! 
(A holland, a lengyel és a 
svájci zenekar látványos 
öltözetben jelent meg.) Az 
igényes zeneművek megvá
lasztásában és megszólalta
tásában viszont mi vezet
tünk. És ez nagyszerű do
log. Amit az Ércbányász 
zenekar játszott és ahogyan 
azt játszotta, arról csak 
elismerőleg lehet szólni. 
Dicséretet érdemelt ki. Ezt 
meg is kapta: a szakembe
rektől és a közönségtől is. 
Elismerést önmaguknak és 
a magyar fúvószenének, a 
fúvószenekari mozgalom
nak. Nem is vártunk mást 
a zenekartól. Elégedett le
het a zenekar fenntartó 
szerve, a Mecseki Ércbá
nyászati Vállalat és szak- 
szervezeti bizottsága, mert 
az útba fektetett anyagi tá
mogatás erkölcsi sikert 
eredményezett. Ezért is 
tűnt hazafelé rövidebbnek 

[ az út, amelyet csak Bra- 
tislavában szakítottunk 
meg egy kis időre.

Várnai Ferenc

\ nak megfelelően lettek ki
alakítva, s ezzel üzemsze
rűvé válik a termelés.

Az utóbbi néhány évben 
fontos szerepet kapott a 
foto reklámcélokra való 
felhasználása. Ennek kap
csán évről-évre fokozott 

í igény mutatkozik több 
négyzetméter nagyságú 
reklámfotó, transzparens
képek készítésére. Ezeknek 
az igényeknek a kielégíté
sére most korszerű terme
léssel minden lehetőség 
biztosított.

Japán műtermi fényké
pezőgép, csehszlovák vilá
gító berendezés, hat óra 
alatt elkészül a gyors iga
zolványkép az új műte
remben. A földszint másik 
részében kialakításra kerül 
egy modern berendezések
kel felszerelt otthonos fény
képész műterem. A foga
dót és a műtermet ottho
nossá kívánjuk tenni, a be
rendezést ennek megfele
lően választottuk ki. A 
gyermekeknek játéksarkot 
rendezünk be. A műterem 
technikai berendezését 
szintén a csehszlovákiai 
testvérszövetkezet segítsé
gével vásároltuk, olyan vi
lágító berendezést, amely 
Magyarországon egyedülál
ló. Lényege, hogy a reflek
torok, világító testek nem 
a műterem padozatán áll
nak, hanem a mennyezeté
re kerülnek és minden 
irányban mozgathatók. Így 
a műterem bármely része 
tetszés szerinti fénnyel vi
lágítható meg. Igaz, hogy 
ez az új berendezés a ha
gyományosnak ötszörösébe 
került. Még egy újdonsá
got említenék, HORSEMAN 
760 típusú japán műtermi 
fényképezőgéppel lesz fel
szerelve a műterem, ami 
cserélhető objektívvei van 
ellátva. Ez a gép minden 
igényt kielégít. Lehetősé
günk lesz mindezzel arra 
is, hogy a gyors igazol
ványképeket hat órán be
lül elkészítsük megrende

A III. számú Bányaüzem 
KISZ-csúcsvezetősége 1971. 
június 24—27-e között a 
MÉV orfűi üdülőtelepén a 
KISZ-alapszervezetek ve
zetőségei részére háromna
pos továbbképzést szerve
zett. Március, április hó
napban került sor üzemi 
KISZ-szervezetünkben a 
vezetőségválasztásokra. Ez 
alkalommal sok olyan 
KISZ-es került a vezető- 

i ségbe, akiknek e téren még 
nincs gyakorlatuk. Ezen 
továbbképzés tehát azt a 

í célt szolgálta, hogy az új 
vezetőségek megismerked
jenek a mozgalmi munka 
módszertani kérdéseivel, s 
az elhangzott előadások 
anyagát a gyakorlatban is 
alkalmazni tudják. A to
vábbképzésen a vezetéssel 
kapcsolatos legfontosabb 

' témákról volt szó. Novák 
I Szilveszter, a KISZ városi 
bizottságának titkára a 
KISZ szervezeti életéről és 
a KISZ VIII. kongresszu
sára való felkészülésről tar- 

, tott előadást. Tukora Ist
ván, a KISZ vállalati bi- 

j zottságának titkára a ren- 
! dezvények szervezése és le
bonyolítása, valamint az 
Ifjú Gárda helyzete és ten- 

: nivalói című előadásaiból 
sok hasznos tapasztalatot 
szerezhetett a 38 főnyi hall- 

I gatóság. Kablár János a

lőinknek, mégpedig kifo
gástalan minőségben.

Eltérni a sematikus for
máktól. Mód nyílik arra, 
hogy a megszokottól elté
rően nem csupán sablonos 
beállítású és világítási mó
dokat alkalmazzuk. Válto
zatosabb, újszerű megoldá
sokat keresünk. Az ábrá
zolás lényege, hogy a fel
vételező ki tudja emelni 
az arc karakterét. Ez a 
fényképész feladata, s 
könnyebb, ha a szükséges 
környezet biztosított. 70 év 
megszokott gyakorlata után 
szeretnénk új utakra lép
ni, s reméljük, hogy ez si
kerülni fog. Előrelátható
lag augusztusban várható 
az új foto- és műterem 
megnyitása, (a kivitelező
kön múlik) _ fejezte be 
tájékoztatását Boronkai Zoltán.

Horváth Jánosné

A Magyar Televízió több 
esetben felhívással fordult 
az ország lakosságához, 
hogy azon tanyai iskolák 
részére, ahol még villany- 
világítás nincs, áramfej
lesztő készülék beszerzésé
hez adományaikkal járulja
nak hozzá.

E felhívás üzemünk dol- 
í gozói körében visszhangra 
talált, melynek eredménye
ként egyik szocialista szál- 

I lító brigádunk az alábbi 
I levelet küldte üzemünk ve
zetőjének: Kerekes Jenő 
üzemvezető részére:

„Alulírottak, a IV. akna 
300-as szak szocialista szál
lító brigádja mélyen át
érezve a petróleum lámpa 
mellett tanuló kisdiákok 
helyzetét, kérjük önt, hogy 
az alábbi gyűjtőív alapján 
a TV által közölt csekk
számlára az alábbi összeg 
befizetését elrendelni szí
veskedjék. Kérjük, hogy 
az itt jegyzett összeget a 
jegyzők munkabéréből von
ja le. Ezzel is elő akarjuk 
segíteni egy tanyai iskolá

i KIS'Z-vezetők agitációs és 
propaganda tevékenységé
ről beszélt, s a hosszú évek 
mozgalmi tapasztalatait 
igen szemléletes módon 
igyekezett átadni az új 
KISZ-vezetőinknek.

Dr. Tóbiás Kázmérné, a
KISZ városi bizottságának 
munkatársa a gazdasági fe
lelősök feladataival foglal
kozott, míg Sarkadi Barna, 
a KISZ vállalati bizottsá
gának munkatársa a KISZ 
termelést segítő tevékeny
sége címmel tartott elő
adást.

Valamennyi előadás igen 
színvonalas és hasznos volt. 
Külön örömünkre szolgált, 
hogy a továbbképzés ideje 
alatt meglátogatott bennün
ket Cser János üzemünk

Ők képviselik megyénk színeit
A Kutató- Mélyfúró Üzem önkéntes tűzoltó csapata 

első a járási és megyei versenyen
Mint minden évben, ez 

évben is megrendezésre ke
rült a Tűzrendészeti Ható
ság által a járási tűzoltó
verseny. A Kutató—Mély
fúró Üzem csapata lelkiis
meretes munkával készült 
a versenyre, annál is in
kább, mivel ebben az év
ben vállalatunktól más 
üzem is benevezett ugyan
ebbe a kategóriába. Most 
már presztízs kérdése volt 
a múlt évi első helyezés 
megtartása. Május 23-án 
Vókányban megtartott já
rási versenyen sikerült is 
a csapatnak bizonyítania 
és az első helyezést el
nyernie. Ez a helyezés egy
ben belépője is volt a jú
nius 13-án Szigetváron 

í megtartandó megyei ver* 
] senyre.

A csapat ismét elkezdte 
a felkészülést, a fegyelme
zett, hibamentes szerelést 
gyakorolta. Az üzem veze- 

1 tősége minden támogatást 
megadott a csapatnak, hogy 

1 a megyei versenyen ismét 
bizonyíthasson. Esős, cse-
pergős időben, de derűs

! hangulattal érkeztünk Szi- 
I getvárra. A csapat, mérve 
az előtte versenyzők idejét,

a tanyai iskolákba!

pb-titkára, Kocsor Ferenc 
üzemvezető és Izsó Balázs 
elvtárs, a szakszervezeti bi
zottság titkára. Ezen a ta
lálkozón vezetőink vála
szoltak a feltett kérdések- 

I re és ígéretet tettek a to- 
J vábbi segítségadásra. Az 
: alapszervezetek vezetőségei 
I nevében ezúton mondunk 
köszönetét az üzemvezetés
nek, amiért lehetővé tették 
számunkra ezt a tovább
képzést.

A háromnapos tovább
képzés alatt az alapszerve- 

I zetek vezetőségei között 
baráti kapcsolat alakult ki, 
mely hozzásegít bennünket 
a további feladatok végre
hajtásához.

H. I.

erős akarattal és összefo
gással hibapont nélkül vé
gezte gyakorlatait és így 
sikerült ismét első helye
zést elérni. Ez az ered
mény az országrészi ver
senyen való részvételre jo
gosította a csapatot és is
mét lelkiismeretes tovább- 
gyakorlásra ösztönzi, hisz 
nem kis sikert jelent Ba
ranya megye színeit kép
viselni.

Az eddigi eredmények
hez a csapat tagjainak: 
Kőhidi Ferenc, Fóris 
György, Ádám Ferenc, Ta
nó János, Tabi József, Új
helyi István, Sas József, 
Horváth Károly, Kapron- 
czai Lajos gratulálunk. Jó 
gyakorlatozással készülje
nek a következő verseny
re, melyre a bíztatást mint 
a vállalat, mittt az üzem 
részéről megkapták. A 
szorgalmas, kitartó gyakor
latok eredményeként sze
retnénk, ha az augusztus 
13-án megrendezendő or
szágos versenyen találkoz
hatnánk a Kutató—Mély
fúró Üzem csapatával.

Eniődi János

nak lNVESZTER-áramfej- 
lesztő készülékkel való el
látását.
Petöc, 1971. június 7.

Sasi János s. k.
300-as szak. száll. felv.

Holló János s. k.
brigádvezető

Eddig a levél. Ehhez 
még annyit, hogy a IV. 
akna 300-as szak szocialis
ta szállítási brigádja 1125 
forintot ajánlott fel. Bár ez 
az összeg sem megvetendő, 
becsülendő az a szándék, 
mellyel dolgozóik mint szü
lők, átérzik a kis tanyai 
iskolások apró emberpalán
táinak nehéz helyzetét, 
akik még ma is petróleum 
lámpák mellett tanulnak 
és nekik akarnak segíteni, 
örömet szerezni a kultúrát 
jelentő villanyfénnyel.

Példájuk követésre mél
tó.

Gy. J.

Fenyt
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Gyalog vagy „libegőn"?
Lanovka a II. az. Bányaüzemben

Szocialista módon élni, dolgozni, gondolkodni

Nagy robbanás rázta meg 
a II. üzem 0/6-os aknájá
nak 6. szinti rendezőjét 
1971. június 16-án. Szokat
lan volt ez az esemény itt, 
ahol évek óta már csak az 
üres csillék rótták meg
szokott napi kőrútjukat.

— No, de akkor mi is 
történt tulajdonképpen 
itt a 6. szinti rendezőn? 
— kérdeztük Lábán Já
nos elvtárstól, az üzem 
vezetőjétől.
— Itt most egy olyan lé

tesítmény születésének le- 
hetünk tanúi, amelyet — 
úgy érzem — még nagyon 
sokat fogunk emlegetni az 
elkövetkezendő időben. És 
reméljük, hogy üzemünk 
dolgozói is jó szívvel fog
nak rágondolni. Ugyanis 
egy személyszállító pálya, 
az ún. lanovka építése kez
dődött el ezzel a mai első 
robbantással — mondotta 
Lábán elvtárs.

Tanulmányi utak hasznosítása
Magasfokú gépesítés 
a szovjet bányákban
A Bányász-Kohász egye

sület helyi csoportjának 
szervezésében 1971. július 
3-án Varga Ernő bánya
mérnök és Bánik Jenő gé
pészmérnök élménybeszá
molót tartott a III-as üzem 
műszaki dolgozói számára. 
A két III-as üzemi műsza
ki szakember kéthetes 
tanulmányúton járt a 
Szovjetunióban, s ott bá
nyaüzemeket látogattak 
meg. A tanulmányi út ta
pasztalatairól szólva Varga 
Ernő bemutatott egy, a 
Szovjetunióban általánosan 
elterjedt, nálunk újdonság
számba menő főtecsavart, 
melynek kezelése igen 
gyors és egyszerű. A főte- 
szegecs rablása tárnokkal 
történik. A tám ismerteté
sekor Varga elvtárs felhív
ta a figyelmet, hogy a mi 
bányaviszonyaink között 
ezt a szerkezetet is lehetne 
alkalmazni. Elmondotta, 
hogy a szovjet bányák gé
pesítése igen magas fokon 
áll, a különböző munkafo
lyamatokat célgépek vég
zik, elenyésző a kézzel vég
zett munka. Kitért a szál
lítás jó megszervezésére, 
valamint a magas terme
lési eredményekre — és a 
bányák hatalmas méretei
re, Kiemelte, hogy minden 
berendezés vonatkozásában 
100 százalékos tartalékkal 
rendelkeznek. A munkafo
lyamatok irányítását né
hány ember végzi, s az 
óriás gépeken dolgozó 
munkások munkakörülmé
nyei ideálisnak mondhatók.

Többek között megláto
gattak Leningrádban egy 
ezer fővel dolgozó bányá
szati kutatóintézetet, mely
nek tevékenysége tisztán 
gyakorlati és nem elméleti 
síkon folyik.

Bánik Jenő elvtárs is
mertetett néhány érdekes 
gépi berendezést, főleg 
olyanokat, melyek a mi 
viszonyaink között is al
kalmazhatók lennének. A 
nagy érdeklődéssel kísért 
beszámolót színes diapozi
tív filmvetítés követte a 
tanulmányút érintett állo
másairól. Általánosan az a 
vélemény alakult ki a 
résztvevők között, hogy 
ezek a tanulmányutak 
szükségesek és feltétlenül 
hasznosak.

H. I.

— Mi a célja a személy
szállítópálya megépítésé
nek?
— Két régi, nehéz gon

dunkat kívánjuk megolda
ni ezzel a létesítménnyel. 
Köztudott, hogy a II. üzem 
a vállalatnak a várostól 
legtávolabb fekvő üzeme. 
Ehhez párosul még az a 
tény is, hogy az üzem ter
melése mindinkább a kül
színi létesítményektől tá
volodva, a mélyen fekvő 
szintek felé tolódik el. 
Nem szeretnénk, ha ez ter
melékenységünk rovására 
menne, de azt se akarjuk, 
hogy ez megnövelje dolgo
zóinknak a családtól távol
töltendő idejét. Hisz ez 
már így is elég sok. (Pl.: 
egy reggeles szakba járó 
dolgozónk 5.50-kor ül a 
buszra a piac téren és 
16.00 órakor ér oda vissza. 
Ez közel 10 óra.) Bányánk
nak már jelenleg is nagy 
a vízszintes és függőleges 
kiterjedése, ezért dolgo
zóinknak sokat kell gyalo- 
golniok a munkahelyig. Ez 
sok energiát vesz igénybe, 
amely a termelékenység ro
vására megy. Tehát másik 
célunk az elvtársak erejé
nek megkímélése. E cél
jainkat ismertettük válla
latunk vezetőivel is, akik 
ezeket jogosnak találták és 
a legmesszebbmenőkig tá
mogatták. Hogy a gyakor
lati kivitelezés kissé elhú
zódott. annak — sajnos — 
főképpen gazdasági okai 
voltak. Hisz az anyagi fe
dezet még most sincs meg 
rá, de bízunk abban, hogy 

, többlettermelésünk folytán 
önköltség gazdálkodásunk
ba ez is bele fog férni.

— Mit vár az üzem ve
zetősége a lanovka üze
melésétől?
—■ Várja fenti céljaink 

valóraváltását. A messze- 
eső üzem egyre mélyebb 
szinten való művelése el
lenére az eddigi teljesít
mények további emelkedé
sét, az otthontól távol töl
tendő idő növekedése nél
kül. (Sőt, ha minden jól 
megy, esetleg 20—30 per
ces csökkenését!)

— Várja-e a fluktuáció 
csökkenését, amelynek 
eddig is nagy mérték
ben volt okozója a mun
kahelyek nehéz megkö
zelítése?
— A dolgozóink irányá

ba megnyilvánuló újabb 
erkölcsi megbecsülés tanú
jelét fogja jelképezni. Hisz 
a 6. szinti, alig 130 fm-es 
gyaloglás után székre ül
nek és csaknem a munka
helyig szállítja őket ez a 
berendezés.

— Mik a lanovka-pálya 
fontosabb műszaki ada
tai?
— A végleges tervet még

Tizenkét díj
Értékelték Budapesten' a [ 

kiváló ifjú mérnök, techni
kus és közgazdász pályá
zatra beérkezett szakdolgo
zatokat. A megyei értéke
lésre Baranyából 37 dolgo
zat futott be, ebből a KISZ 
25-öt továbbított az orszá
gos döntőbe. Baranya igen 
előkelő helyezéssel dicse
kedhet, a megye fiatal szak
emberei összesen 12 díjat 
nyertek. öt díjat hoztak 
haza a Mecseki Ércbányá
szati Vállalat fiatal szak
emberei. Az egyéni pályá
zók mellett ezúttal szerzői 
kollektívák is indultak. 
Négyezer forintos első díj-

' nem kaptuk meg, de hoz
závetőlegesen mintegy 400 
fm szintes és 927 fm ferde 
vágat (—18 fokos dőlésben) 
kihajtása szükséges. Ez ko
moly gondot jelent mind
annyiunk számára, mert 
ilyen hosszú, ferde pályát 
egyhuzamba még nem haj
tottunk. De a bányamérők
nek is lesz itt tennivaló
juk, hisz a többszörös lyu
kasztást a lehető legna
gyobb pontossággal kell 

i majd irányítaniuk, mert 
a lanovka nem tűr el sem- 

i mi oldalirányú eltérést. De 
! a legnagyobb problémát a 
létszámhiány jelenti, hisz 
a mindennapos termelésre 
nincs elég emberünk. Eh
hez pedig három brigádot 
kell elvennünk a termelés
től.

— Milyen szintek között 
közlekedik a lanovka?
— A 6—16. szintek kö

zött fog közlekedni, érintve 
a 11., a 12., 14. közbülső 
szinteket. Ez a legközelebbi 
1—2 évben elegendő lesz. 
így az emberek száma 
megoszlik, a 6/16 vakakná
nál nem kell várakozni a 
le- és kiszállásnál és ezzel 
elérjük, hogy a mély szin
tek megközelítése nem vesz 
több időt igénybe, mint a 
felsőbb szinteké. A későb
bi kutatások bizonyára in
dokolttá teszik a jelenlegi 
pálya meghosszabbítását.

— Mennyibe kerül ez a 
személyszállítópálya és 
mikorra várható az épí
tés befejezése?
— Előzetes számítások 

szerint 15—16 millió forint 
plusz a három csapat ter
meléskiesése. Terveink sze
rint — ha csak valami vá
ratlan akadály közbe nem 
jön — 1972. harmadik ne
gyedév végére a bányásza
ti munkálatokat befejez
zük, miközben folynak az 
egységes szakaszok gépé
szeti szerelései. A teljes 
üzembehelyezés 1972. vé
gére, illetve 1973. elejére 
várható. Ez egybeesik az
zal az időponttal, amely
ben termelésünk is a mé
lyebb szintre tevődik át. 
Reméljük, hogy dolgozóink 
megértik az előttünk álló 
feladatokat és még nagyobb 
lendülettel és felelősséggel 
dolgoznak azért, hogy a 
szükséges anyagi eszközö
ket előteremtve, a három 
csapat elvonása miatt elő
álló termeléskiesést ellen
súlyozva — vállalatunk to
vábbi támogatásával — a 
tervezett határidőre üzem
beállíthassuk lanovkánkat. 
Ez üzemünk minden bá
nyász dolgozójának kényel
mét szolgálja és újabb 
megbecsülését bizonyítja — 
mondottá befejezésül Lá
bán elvtárs.

Nagy Sándor

jal jutalmazták Selmeczi 
Béla és Látrányi Gyula 
dolgozatát. Szakdolgozatuk 
témája: derivatográfiás kő
zetelemzés kiegészítése 
mágneses mérésekkel. 4000 
forintos különdíjat kapott 
Hegedűs Béla, Kollár Já
nos, Schreck István és Vlaj 
István közös dolgozata, 2— 
2000 forintos különdíjjal 
jutalmazták még Weidin- 
ger István, Bodrogi Frigyes 
és Hartunk Gyula dolgoza
tát.

Geber Sándor

Apa helyett 
apák
A Il-es üzem szállító 

körletének szocialista bri
gádja egy televíziós készü
léket ajándékozott Mally 
Endre baleset következté
ben elhunyt munkatársuk 
családjának. A köszönő le
vél sorai, amelyet a meg
ajándékozott kisfia írt, ön
magukért beszélnek.

A szocialista brigád em
berségből jelesre vizsgázott.

N. S.

Jó az üzemnek és az újítónak

Üzemünk mérlege: fél év alatt 52 újítás
A június 17-én megren

dezett újítási ankét foglal
kozott az újítómozgalom 
időszerű kérdéseivel. En
nek kapcsán néhány mon
dat erejéig szeretnénk be
szélni a III-as üzem ezirá- 
nyú tevékenységéről és 
1971. első féléves eredmé
nyeiről. Üzemünk első fél
éves eredményeiben nagy 
súllyal szerepelt újításaink 
hatása. Újítóink között 
egyaránt megtalálhatók a 
fizikai és műszaki dolgo
zók. 1971. első félévében 
52 újítást adtak be dolgo
zóink, ebből kísérletre, il
letve megvalósításra elfo
gadott 35 db, bevezetett 
újítás 14 db, s a kifizetett

A II. Bányaüzem bánya
mérési csoportjánál az el
múlt évben rendkívül sok 
gondot okozott, hogy a ru
tinos „öreg” szakmunkások 
leszámoltak. Helyükre fel
vett emberekkel a létszám 
ugyan megvolt, de szak
mailag nem sokat lehetett 
kívánni tőlük. 1971. ja
nuárjában Nagy Sándor 
bányamérés vezető az 
üzemvezetés hozzájárulásá
val szakmai továbbképzést

újítási díj 41 000 forint. Cé
lunk, hogy az újítások bí
rálatát, véleményezését és 
bevezetését rövid idő alatt 
biztosítsuk, mert csak így 
tudjuk dolgozóink, újítóink 
érdeklődését, figyelmét 
fenntartani. A megvalósí
tásra elfogadott újításokat 
megismertetjük dolgozóink
kal, és szorgalmazzuk gya
korlati alkalmazásukat, 
mely a? újítások életké
pességének meghatározója. 
Dolgozóink előtt propagál
juk a kifizetett újítási dí
jakat, így dolgozóink köz
vetve ellenőrizhetik a ki
fizetett újítási díjak igaz
ságosságát, jogosságát.

Az elmúlt időszakban

Hasznos kezdeményezés
kezdett a megfiatalodott 
csoport részére. A
csoport fizikai állományú 
dolgozói nagy lelkesedéssel 
álltak neki a munkának, 
és az egész továbbképzést 
igazolatlan hiányzás nél
kül hallgatták végig. 1971. 
június 25-én komoly záró
vizsgán kellett beszámolni 
Lábán János, Jobb Jószef, 
Balogh Tibor, Bogár Imre 
és Nagy Sándor előtt az 
elmúlt fél év munkájáról.

többek között: Stengi An
tal a hidraulikus támvizs- 
gáló berendezésért 10 000, 
Bettiol József a GP—1-es 
fúrógépek szerelvény és ki
sebb szerkezeti módosításá
ért 2700, a Nagy József — 
Kovács Lajos — Gálosi 
Sándor újítóbrigád a 
zsomptisztító berendezés 
elkészítéséért 15 000, Czett 
László a Szkréperek átala
kítása fafelhúzásra c. újí
tásáért 12 000 forintot ka
pott.

Ezek a példák is azt bi
zonyítják, hogy érdemes 
újítani, mivel az üzem és 
az újítók is megtalálják 
számításukat.

Mi is volt a célja ennek 
a továbbképzésnek? Szak- 
munkási szinten nemcsak 
a munka mechanizmusát, 
hanem annak miért-jét is 
megtanítani a dolgozókkal. 
Tehát a bányamező felmé
résétől a bányamérési 
alaptérkép készítéséig tu
datosan végezzék a dolgo
zók a munkájukat. A vizs
gabizottság nagy elisme
réssel hallgatta végig a 
vizsgát, mert.komoly elmé
leti és gyakorlati felkészü
lésről tanúskodtak a fele
letek.

Lábán János üzemvezető 
elvtárs a záróértékelésen 
külön dicséretben részesí
tette Herr József, Szarka 
Tibor és Tárnái László fe
leletét, megköszönte Nagy 
Sándor bányamérés vezető
nek és a csoport műszaki 
dolgozóinak, hogy ilyen ko
moly szintű továbbképzés
ben részesítették a dolgo
zóikat, remélve, hogy ez a 
komoly munka a minden
napi munka során meghoz
za a gyümölcsét.
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Kispályás labdarúgó bajnokság
A IV. Bányaüzem I-es aknai kispályás labdarú-

gó bajnokság tavaszi fordulójának eredményei:
1. Gépeszet I. 8 6 1 1 10: 1 13
2. II. Körlet 8 6 2 33: 6 12
3. Bányafúrás '8 5 1 2 8: 7 11
4. I. Körlet 8 4 1 3 20: 7 9
5. Gépészet II. 8 3 1 4 9: 8 7
6. 18-as csapat 8 3 1 4 4:10 7
7. III. Körlet 8 3 5 11:11 6
8. Geofizika 8 2 6 6:20 4
9. KISZ 8 1 1 6 7:37 3

Befejeződött az I-es ak- fiatal játékosai, haBefejeződött az I-es ak
nai szb rendezésében a 
kispályás labdarúgó baj
nokság. Két héten át pat
togott a labda a poros sa
lakpályán, mert soha nem 
lehetett úgy megöntözni, 
hogy ne porozzon. A tava
szi szezon végére nagyon 
szoros lett a mezőny és 
meglepetés is adódott. A 
bajnokjelölti cfm titkos vá
rományosa kikapott. Korai 
azonban tort ülni e vere
ség miatt, mert még visz- 
sza van az őszi forduló. 
Egy mondatot a csapatok
ról: Gépészet I. mindkét 
csapatrésze jónak mondha
tó. II. körlet, a forduló vé
gére kissé lelanyhultak. 
Bányafúrás támadásai gól
szegények voltak. I. körlet

Asztalitenisz
A csapatbajntkl küzdelmek a 

tavaszi befejezés időszakához 
érkeztek. így van ez az NB I- 
es asztalitenisz bajnokságban 
is. Az Ércbányász együttese 
számára kedvezően zárult a 
tavaszi bajnokság. A szezon
ban négy győzelmet szereztek 
és hat alkalommal szenvedtek 
vereséget, egy mérkőzésük el
maradt a Budapesti Postás 
együttese ellen, amit későbbi 
időpontban játszanak le. Az 
Ércbányász csapata a bajnok
ságban a 8. helyen áll. A vi
dék legjobbja címért folytatott 
versenyben a kaposvári együt
tes vezet, de a mieinknek 
megvan minden lehetősége ar
ra, hogy — egy év eltelte után 
— visszaszerezzék e büszke cí
met. Erre vonatkozólag derű
látóak, mivel az együttes Ka
posvárott győzött, s az őszi 
visszavágó előnyös helyzetet 
teremt a csapat számára. A 
vezetők a 7., 8. hely megszer
zésében bíznak, ismerve a 
mezőny erősségét. A csapat
ban két fiatal versenyzőt ta
lálunk, Ilaizert és Némethet, 
mindketten szorgalmasak és 
tehetségesek, több alkalommal 
játszottak NB I-es mérkőzése
ken és ezalatt némi rutinra is 
szert tettek. Némi gondot okoz 
az utánpótlás az egyesületnél. 
Felvetődik egy gondolot, va
jon, ha a csapat valamelyik 
tagja abbahagyná a verseny
zést, lehetne-e egy olyan já
tékossal pótolni, aki megállná 
a helyét ebben az erős me
zőnyben. Erre azt a választ 
kaptuk, hogy egy-két éven be
lül igen. A legeredményesebb 
csapatjátékos Arató Csaba 90 
százalékkal, ezt követi Balázs 
és dr. Horváth 50-50 százalék
kal. Az egyéni versenyeken is 
Arató bizonyult a legjobbnak. 
Baranyában megrendezett
egyéni bajnokságokat mind 
megnyerte, továbbá megnyerte 
a vidéki bajnokságot, vala
mint a „Biró Sándor” orszá
gos versenyen a II. osztályúak 
bajnokságát is.

összegezve az együttes ké
pességének megfelelőéin szere
pelt a tavaszi bajnokságban, 
az ismert, nagyon erős me
zőnyben szereplésük elisme
rést érdemel.

K. M.

Helyet a tehetséges fiataloknak

Új alapokra
az Ércbányász labdarúgását

Csiiggedés és szomorú
ság! Ez jellemezte az Érc
bányász labdarúgóinak há- 
zatáját a bajnokság befe
jezése után. Az oly sokszor 
emlegetett és kívánt baj
noki cím megnyerése nem 
sikerült, bár a célkitűzés 
reális, elérhető lett volna. 
Most minden futballt sze
rető ember a hibákat ku-

fiatal játékosai, ha így 
folytatják, akkor még a 
bajnokságba is beleszólhat
nak. Gépészet II., kár volt 
a május 28-i mérkőzést le
mondaniuk. 18-as csapat, a 
végén egész jól feljöttek. 
III. körlet, hamar elvesz
tik a kedvüket, ha nem 
megy a játék. Geofizika, 
nagyon nehéz kis létszá
muknál fogva a csapatot 
összeállítani, de még így 
sem maradt el mérkőzésük. 
KISZ, ha Szalai elvtárs 
egy kis segítséget kapott 
volna, .akkor nem az utol
só helyen állna a csapat.

Most pihennek a csapa
tok, hogy újult erővel kezd
hessék meg az őszi fordu
lót.

Az Ércbányász úszói 

Drezdában is bizonyítottak
A drezdai Lokomotív 

úszószakosztály — múlt év
ben Pécsett tett látogatá
sának viszonzásaként — 
Romvári Attila vezetésével 
június 16-án 27 tagú úszó
küldöttség utazott az NDK- 
ba. A meghívásnak kettős 
feladata volt. Először, hogy 
a két úszóegyesület össze
mérje tudását, másodszor, 
a sportbarátság mélyítése. 
Mind a kettő kitűnően si
került.

Romvári elvtárs a kül
döttség vezetője elmondot
ta, az első napon edzés 
szerepelt a programban, 
másnap került sor a ver
senyre, amelyen a két egye
sületen kívül még másik 
négy egyesület vett részt, 
mint pl. a helyi műszaki 
főiskola és a drezdai épí
tők csapatai. Tíz számban 
rendeztek versenyt, az Érc
bányász úszói kitűnően sze
repeltek, hét versenyszám
ban szerezték meg az első 
helyet. Különösen kiemel
kedik Juhász Gábor sze
replése, aki a 100 méteres 
hátúszásban 1,05 mp ide
jével új megyei csúcsot ál
lított fel, de a többi ver
senyzőink is kitettek ma
gukért.

Az elért sikerek ön
magukért beszélnek. Akár
csak az uszoda, amely cso
dálatos létesítmény, minden 
igényt kielégít. Ilyen kö
rülmények között öröm 
versenyezni, bárcsak mi 

I rendelkezhetnénk ■ egy

tatja, keresi. Sokan egyet
len következtetést vonnak 
le: felelősségre kell vonni 
azokat a személyeket, akik 
felelősek a csapat szakmai 
és erkölcsi irányításáért. Ez 
lenne a megoldás kisebb 
feladata, de korántsem az 
alapvető, mert ha jól meg
vizsgáljuk a játékosok fel
fogását, hozzáállásukat, ak
kor ott is találunk olyan 
hibákat, amelyek akadályo
zói voltak a kitűzött cé
lok megvalósításának. A 
jelek arra utalnak, hogy a 
sportkör és szakosztály ve
zetősége levonta a szüksé
ges tanulságot és minden 
erővel azért küzd, hogy 
újjászervezze a csapatot és 
kiutat találjon a kátyúból. 
Ezekről a gondokról beszél
gettünk Peti József szak
osztályvezető elvtárssal.

— A legfontosabb fela
dat volt az edző személyé
nek megoldása. Mint isme
retes Galgóczi Ottó szerző
dése a bajnokság befejez
tével lejárt, amit a szak
osztályvezetőség a sportkör 
elnökségével egyetértésben 
nem újított meg. Új edző 
került a csapathoz, dr. Du
nai János személyében, s 
a sportkör ezáltal hosszabb 
időre megoldottnak tekinti 
az edző kérdését.

A további tervekről Peti 
elvtárs elmondotta: „A cél
kitűzéseink egyik legfőbb 
követelménye egy új csapat 
kialakítása, amely elsősor
ban tehetséges fiatal játé
kosokra épül. Hosszú tá
von kell gondolkodnunk és 
dolgoznunk, hogy egy olyan 
csapatott tudjunk összeko
vácsolni, amely pár év 
múlva a nagyobb követel
ményeknek is eleget fog 
tenni. A fegyelem terüle

ilyennel — mondotta, majd 
így folytatta.

— A versenyt kiegészítő 
program is minden igényt 
kielégített. Városnézés, ha
jókirándulás, a drezdai 
képtár megtekintése szere
pelt többek között benne, 
majd látogatást tettünk a 
világhírű Meisen porcelán- 
gyárban és jártunk a fe
lejthetetlen szépségű Salz- 
burg-ban is. A két együt
tes célja, hogy a sportba
rátságot még jobban elmé
lyítsük és hogy a verseny
zők tágabb lehetőséget kap
janak a nemzetközi verse
nyek megismeréséhez. Ezek 
valóban nemes szándékok, 
de ahhoz, hogy ez megvaló
sulhasson az Ércbányászon 
és a vendéglátón kívül a 
megyei sportszövetségen is 
sok múlik. Most ugyanis a 
megye csak öt kiutazási ke
rettel rendelkezik éven
ként. Ez nagyon kevés 
ott, ahol ennyi kiemelkedő 
sportkör működik, mint 
Baranyában. A Baranya 
megyei MTS-nek jobban 
kellene ezt a kérdést szor
galmazni, hiszen részükről 
ez nem anyagi kérdés, mert 
a kiutazásokat az egyesü
letek fedezik.

—• Nem hisszük, hogy el
fogadható lenne az az in
doklás, hogy azért nem 
bővítik a keretet, mert 
egyes egyesületek lejárat
ták magukat külföldi sze
repléseik során.

K. M.

tén is mutatkoznak hibák, 
ezek felszámolására is tet
tünk intézkedéseket. Ezen
kívül még szigorúbb köve
telményeket állítunk játé
kosaink elé a sportban és 
munkahelyükön egyaránt. 
Mert ez a két tényező szo
rosan összefügg a jószerep
lés érdekében. Éppen ezért 
kérjük a labdarugók mun
kahelyi vezetőinek segítsé
gét a munkánkhoz, hogy 
ne ismétlődjön meg olyan 
eset, hogy ellenőrző kérdé
sünkre' valótlanul igazolják 
azok munkahelyi tartózko
dását. Megvalósítjuk azt, 
hogy ha a játékos igazolat
lanul távolmarad munka
helyéről, arra á napra 
munkabért sem fog kapni.’

A szakosztály értekezle
ten a vezetőség több játé
kost búcsúztatott. Az át
szervezés —• fiatalítás — 
következtében dr. Györkő, 
Vincze György, Lieber, 
Korsós és Szigeti sporttár
sak már nem játszanak az 
őszi szezonban. Dr. Dunai 
János edző az eltávozottak 
helyére Herczeg, Peti, Hu
nyadi és Kondolkó tehet
séges, fiatal játékosok be
vonásával igyekszik felfris
síteni a 18-as keretet. Tár
gyalások folynak több fia
tal játékos átigazolási ügyé
ben, akik jelenleg alacso
nyabb osztályban játsza
nak. A szakvezetés célja: 
új alapokra helyezni az 
Ércbányász labdarúgását, 
mert a komolyabb felada
tok elérését, csak bátor 
kezdeményezéssel, egészsé
ges felfogásban küzdő, jól 
felkészült, harcos gárdával 
lehet megvalósítani. Ehhez 
most minden adottság és 
lehetőség biztosítva van.

K. M.

Kirándulás
és honvédelmi verseny

MEV IV. üzem szocialista 
II. körletének KISZ-vezetől jól 
sikerült kirándulást és honvé
delmi versenyt rendeztek jú
lius 4-én Abaligeten. Igaz, 
hogy az idő kissé mostoha 
volt, de ez nem vette el a 
kedvet sem a kirándulástól, 
sem a sporttól. Sokat segített 
ebben, hogy megkapták a vál
lalati autóbuszt, mellyel ké
nyelmesen utaztak a dolgo
zók, családjaikkal együtt. A 
verseny rendezésébe bekapcso
lódott az üzemi MHSZ is.

A versenynek nagyon sok 
nézője akadt, még külföldiek 
is. Érdeklődtek, hogy milyen 
sportolók ezek a fiatalok? Nem 
kis meglepetéssel hallották, 
hogy nem sportolók, hanem 
kiránduló üzemi dolgozók. Ér
dekes, hangulatos és vidám va
sárnap volt.

Végül az eredmények: 1. Tő
ke Gyula, 2. Solti László, 3. 
Bálint Sándor.

PANOV JÓZSEF

Spoihírek
Krisztián és Lénárd az 

országos sakk elődöntőben. 
A Pécsett megtartott selej
tező mérkőzések folyamán 
a két versenyző jogot nyert 
arra, hogy július 5-én Buda
pesten kezdődött országos 
sakkverseny elődöntő küz
delmeiben versenyezzen.

Az Ércbányász labdarú
gói a Szovjetunióban. A 
Ívovi Kárpátia NB I-es 
csapatának meghívására 
labdarúgóink július 19-én 
tíz napos látogatásra a 
Szovjetunióba utaznak, 
ahol több barátságos mér
kőzést játszanak a város 
csapatai ellen.

K. M.

ASZTALITENISZ: Oroszlánynak sikerült
Bányász Kupa bajnokság Budapesten

A Bányaipari Dolgozók 
Szakszervezete június 26— 
27-én rendezte meg Buda
pesten 14 vállalat részvéte
lével a Bányász Kupa or
szágos asztalitenisz csapat 
és egyéni bajnokságát, 
amelyen vállalatunk is 
képviseltette magát. Együt
tesünk Oroszlány és Nóg- 
rád csapataival mérkőzött 
a továbbjutásért. Harsányi, 
Balázs és Palcsó felállításé 
csapatunk az első mérkő
zését az oroszlányi együt
tes ellen játszotta. Sajnos 
már a kezdet rosszul sike
rült számunkra, Harsányi 
simán kikapott közepes 
teljesítményt nyújtó ellen
felétől. A következő játsz
mában Palcsó állt az asz
talhoz, de az „öreg” nem 
tudott ellenállni az ellen
fél pörgetéseinek. Az orosz
lányi gyüttes 2:0-ra veze
tett. Ezután következett 
Balázs, aki jó formában 
játszott és győzelme után 
megcsillant a remény a to
vábbjutás szempontjából. 
Harsányi újabb veresége 
után az ellenfél 3:1 arányú 
vezetésre tett szert. Palcsó 
végre magára talált és győ
zelmével újra reményt éb

Az ÉDÜ üzemvezetői ta
nácsülés június 15-én az 
anyagcsoport munkáját 
tárgyalta, az ülésen részt 
vett és felszólalt Földes 
elvtárs pb-titkár. A tanács
ülés a beterjesztett jelen
tést elfogadta, az anyagcso
port és általában az anyag- 
ellátás területén dolgozó 
elvtársak munkáját jónak 
értékelte, felhívta azonban 
a figyelmet a raktári dol
gozók körében az emberi 
kapcsolatok és viszonyok 
rendezésére.

Megérkeztek a tüzelő 
utalványok. A népszerű 
SZOT kedvezményes tüze
lési akció keretében hat
száz és kilencszáz forintos 
vásárlási utalványokat igé
nyelhetnek dolgozóink. A 
július, augusztus, szeptem
ber hónapra szóló tüzelési 
utalványok az üzemi mun- 
kásellátási előadóknál át
vehetők.

Elkészültek a vállalati 
kollektív szerződés üzemi 
függelékei. Ezekben a sza
bályzatokban az üzemi sa
játosságoknak megfelelően 
többek között a munkaidő 
beosztást, (kezdés, befeje
zés) az egyenlőtlen munka
időben dolgozó munkakörö
ket, a premizálás rendsze
rét, a csopotrvezetői meg
bízatás feltételeit, a nyere
ség-jutalmazás, valamint az 
év végi részesedés felosz
tásáról alkalmazandó dif
ferenciálás módszerét sza
bályozták az üzemek.

A nehézipari miniszter 
6/1971. (VI. 29.) számú ren
deleté szprint 1971. július 
1-től a túlóra és az állás
idő elszámolás alapjául a 
dolgozó személyi alapbérét 
kell figyelembe venni.

A D-i vakakna lyukasz
tása után, július 2-án a 
III. sz. Bányaüzemben egy 
nagyobbszabású lyukasz
tásra került sor. A 28-as 
csapat a 5. és 1. szint kö
zött befejezett egy 240 ni

es léggurítóhajtást, mely a 
K-i táró mélyszintek főki- 
húzójának szerepét tölti be.

resztett, sőt ezt követően 
Balázs kiegyenlített, 3:3 és 
így teljesen nyílttá vált a 
további küzdelem. Sajnos 
a döntő játszmában Harsá
nyinak továbbra sem sike
rült, bár az ellenfél leg
gyengébb játékosával ke
rült szembe. Majd Balázs 
veresége végleg megpecsé
telte a csapat továbbjutá
sának lehetőségét. Végered
ményben az Oroszlány 
együttese megérdemelten 
győzött 5:3 arányban a 
szétesően játszó Ércbányász 
ellen. Ezután még egy csa
patmérkőzésre került sor a 
salgótarjáni együttes ellen, 
ahol, akárcsak az előbbi
ben 5:3 arányú vereséget 
szenvedtünk. Másnap ke
rült sor az egyéni verse
nyekre. Itt játékosaink már 
az első fordulóban kiestek, 
kivéve Tiszttartót, aki a 
legjobb nyolc között kény
szerült a búcsúzásra.

Eredmények csapatban: 
1. Oroszlány, 2. Várpalota, 
3. Tatabánya.

Egyéni eredmények: 1. 
Seregély, 2. Gyulai, 3. Var
ga.

K. M.

A III-as Bányaüzem ve
zetői az elmúlt időszakban 
tapasztalatcsere jellegű 
üzemlátogatáson vettek 
részt a II. számú Bánya
üzemben, ahol már régeb
ben bevezették azt a mód
szert, hogy az ANDO rob
banóanyagot a lőmesterck 
szállítják ki a csapatokhoz. 
A III.-as üzemi sajátossá
goknak megfelelően mi is 
átvettük és sikeresen al
kalmazzuk ezt a módszert.

NYERTESEK
A június 1-i számban kö

zölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:
„A derű csakis a derék em
ber lelkében lakozik, a go
nosz ember lelkében éjsza
ka van.”

Könyvjutalomban része
sült: Kamarás Lászlóné
(Központ). Hcrner József 
(IV. üzem), Fehér József 
(Ilelesfa, Fő u. 28.).

Következő munkaértekez
letünket július 20-án 14,30 
órakor tartjuk a szokott 
helyen.
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